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ТАУ-КЕН САЛАСЫНЫҢ 
ТҮЙТКІЛДІ ТҰСЫ

Ел �азынасын молайтып отыр-
�ан санаулы сала бар екені бәріне 
белгілі. Оны� бірі м�най болса, 
келесі ма�ыздысы – тау-кен �нер-
кәсібі. �йтсе де, атал �ан саланы� 
мәселесі бастан асады. Пайдасы 
мол бол�аны мен, дендеп к��іл 
б�лінбегенге ��сайды. Ескірген 
технологияны «ескек» етіп ж$рген 
�неркәсіпке �олдау керек-а�. 

БАРЛЫҒЫ БАРЛАУДАН 
БАСТАЛАДЫ

Ең алдымен тау-кен �неркәсібі ел 
экономикасын дамытуға атсалысып 
қана қоймай, 273 мың адамды жұ-
мыспен қамтып отырғанын айта кет кен 
ж�н. Сондықтан саланың мем лекет 
үшін маңызы зор.

(Жалғасы 5-бетте)
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ТАРЛАНБОЗ ТӘЛІМГЕР 
ТАҒЫЛЫМЫ

АЛАТАУДАН ЖЕТКЕН 
АСЫЛ ӨНЕР 

ТӘЖІКСТАН ПРЕЗИДЕНТІНІҢ 
САПАРЫ БАСТАЛДЫ

Президент %асым-Жомарт То�аев %аза�стан�а мемлекеттік сапармен келген Тәжікстан 
Президенті Эмомали Рахмонды елорда әуежайында �арсы алды. Мәртебелі �она�ты� 
��рметіне әуежайда ��рмет �арауылы сап т$зеп т�рды.

Сапар аясында бүгін жоғары деңгейде 
екіжақты келісс�здер жүргізіледі және бір-

қатар маңызды құжатқа қол қойылады деп 
жоспарланып отыр.
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ИНТЕРНЕТТІ РЕТТЕУ  
ШЕКТЕУ МЕ?

ШЕҢГЕЛДІНІ ШІРКЕЙДЕН 
ҚҰР ҚАҒАЗ ҚҰТҚАРМАЙДЫ

ФУТБОЛ ӘЛЕМДІ 
БІРІКТІРЕДІ

ӨЗЕНДЕ ӨЛЕКСЕ 
ҚАЛҚЫП ЖҮР

Тарихта болма�ан за� �абылданба�: билік онлайн-платформаларды және интернет-жар-
наманы реттеуге кірісті. «Б�л не $шін �ажет бола �алды? Интернеттегі демократияны та�ы 
шектей ме?» деп, ж�ртшылы� тіксінуі м$мкін. Билікті� �андай т$сініктемесі бар? Елде б�л 
т�р �ыда не �згереді? Мысалы, 3кімет адам ���ы�ын �ор�ауды автоматтандыру�а, оны жа-
сан ды интеллектіні� модерациясына беруге тыйым салу �ажет деп санайды. Мемлекетті� 
тіл ді� �аламторда�ы �рісін ке�ейту, онлайн алая�ты�пен к$рес те осы реформа аясында 
ж$р гізіледі. Осы сала�а �атысты за�нама т$зу ар�ылы %аза�стан дамы�ан елдерді� $лгісін 
�абылдауы м$мкін.  

Т$ркістан облысына �арасты  
Отырар ауданыны� 55 мы��а жуы� 
т�р�ыны биыл та�ы да шіркейді� 
шырмауында �алды. Былтыр дәл 
осы уа�ытта аудан�а �арасты бар-
лы� ауылды шіркей басып, ж�рт 
к�шеге шы�а алмай �ал�ан. Т�рт 
т$лік мал мен егін шаруашылы�ымен 
жан ба�атын ж�рт ерте к�ктемнен 
бастап, жазды� бел ортасына дейін 
$сті-басын т�мшалап, шіркеймен 
арпа лысып шы��ан.

Академик Зәки Ахметов – �лтты� әде-
биеттану �ылымы тарихында, әсіресе 
�аза�ты� �ле�тану, абайтану, әуезовтану 
тәрізді к$рделі салаларында сали�алы, 
с$йекті е�бектер �алдыр�ан айтулы о�ы-
мысты.

Алматыда�ы М�хтар �уезов атын да�ы 
%аза� �лтты� драма театрын халы� б�рыннан 
бері «әкемтеатр» атап кеткен. Себебі б�л 
театр – �аза� �неріні� �ара ша�ыра�ы. Небір 
�нер майталмандары осы театрда е�бек 
жолын бастады.

Есіл �зеніні� Атбасар ауданы т�сында�ы бірнеше ауылды� т�р�ындары дабыл �а�ты. 
Сәуір айыны� басында су�а кеткен малды� �лекселері әлі к$нге �зеннен шы�арылма�ан 
екен. Атал�ан мәселе аудан әкімдігі мен бас�а да ��зырлы органдарды� назарынан 
тыс �ал�андай. ;лексені� �ол�аны �абатын иісіне әбден т�ншы��ан к�пшілік б�дан 
экологиялы� жа�дай тіптен нашарлай т$сер деп ала�даулы. 

 ТҮРІКТІҢ Т�ЖІРИБЕСІ
Бүкіл әлемде ақпараттық техно-

ло  гиялар �ркен жайған заманда адам-
зат әлеуметтік желі арқылы тілдесіп, 
жаңалығымен б�лісіп, сол арқылы 
�зара қарым-қатынасқа түсуді к�бірек 
таңдай бастады. Бірақ GeekBrains 
интернет тұғырнама ларды дамыту 
ж�ніндегі сарапшысы Алек сандр 
Сагунның түсіндіруінше, тіпті дамы-
ған елдердің заңнама сында «әлеумет-
тік желі» деген ұғым жоқ к�рінеді.

Мысалы, Сингапур оларға қа-
тысты т�л заңнамасында «интернет-
делдал» терминін пайдаланады. Ал 
АҚШ пен Еуропада «интернет-
платформа» ұғымы енгізілген. Қа-
зақстан да осыны үлгі етпек.

(Жалғасы 4-бетте)

Мемлекет басшысы Ха-
лы�  аралы� футбол феде ра-
ц и я  с ы н ы �  п р е з и д е н т і 
Джанни Инфантиноны �а-
был дады. 

 
Кездесу барысында Қазақстан 

футболының әлеуетін арттыру, 
сондай-ақ балалар мен жас�с пі-
рім дер спортын дамыту мәсе ле-
лері талқыланды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Джан-
ни Инфантиноны ФИФА пре-
зиденті лауазымына қайта сай ла-
нуымен құттықтап, бүкіл әлемде, 
сондай-ақ елімізде футболдың 
да муына қосқан �лшеусіз үлесі 
үшін алғыс айтты.

Мемлекет басшысы ФИФА-
мен арадағы ынтымақтастықты 
кеңейту перспективасына жоғары 
баға берді.

– Сіздің сапарыңыз Қазақстан 
футболын дамыту тұрғысынан 
�те маңызды деп санаймын. 
:лем  де ең танымал спорт сана-
ла тын футболды дамытуда ау-
қымды іс атқарып жатқаныңызды 
білемін. Сіздің еңбегіңізді құр-
меттейміз және ФИФА президенті 
ретінде қолдаймыз. Біз ФИФА-
мен және жеке �зіңізбен ынты-
мақтастықты нығайта түсуге да-
йынбыз, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысының ай-
туын ша, Қазақстанда 1 миллион-
нан астам адам футболмен жүйелі 
түрде шұғылданады. Бүгінде елі-
міздің барлық аймағында 17 фут-
бол орталығы және 2 академия 
жұмыс істейді. Онда 7 мыңнан 
астам бала жаттығады.

Джанни Инфантино ФИФА-
ның үздік халықаралық тәжіри-
бесін б�лісуге және Қазақстан да-
ғы футболдың дамуына атса лысу-
ға дайын екенін айтты.

– Еліңізге бірнеше рет кел-
генмін, бірақ ФИФА президенті 
ретінде алғаш рет келіп тұрмын. 

Осы себепке орай сізбен кездесіп 
отырғаныма қуаныштымын. Бұл 
тамаша елдегі әрбір футбол жан-
күйері сияқты Сіз де футболды 
ұна  та тыныңызды білемін. Біз 
бір  лесе отырып, к�птеген ауқым-
ды істерді атқара аламыз. Қа зақ-
стан тек аймақта ғана емес, әлем-
дік деңгейдегі �те маңызды елге 
айналды. Қазақстан – ФИФА 
үшін сенімді серіктес. Біз бірге 
жұмыс істеуіміз қажет. Себебі осы 
елдегі, сондай-ақ басқа елдердегі 
қоғамды футбол арқылы біріктіру 
үшін мүмкіндік мол, – деді 
Джанни Инфантино.
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«ҰМАЙҒА» ҚҰЖАТ ҚАБЫЛДАНАДЫ

РЕЦЕПТІ QR-КОД  АЛМАСТЫРАДЫ

СЕНАТ ОТЫРЫСТАРЫНЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ

ТАУАР АЙНАЛЫМЫНДА 
ТЫҒЫЗ БАЙЛАНЫС ОРНАЙДЫ

Парламент Мәжілісіні� кезекті жалпы отырысы �тті. Мәжілісті� жалпы отырысыны� 
к�н тәртібіне халы�аралы� келісім мен хаттаманы ратификациялау мәселесі �ойылды. 

Сенат Спикері Мәулен #шімбаевты� т�ра-
&алы&ымен �ткен палата бюросыны� отыры сын-
да депутаттар Сенат отырыстарыны� к�н тәр-
тібін бекітті.

Соған сәйкес, бүгін сенаторлар «Кедендік тран зит-
тің кедендік рәсіміне сәйкес тауарларды тасы малдау 
(тасу) кезінде кедендік баждарды, салықтарды, арнайы, 
демпингке қарсы, �темақы баждарын т�леу ж�ніндегі 
міндетті орындауды қамтамасыз етуді қолданудың 
ерекшеліктері туралы келісімді рати фикациялау туралы» 
заңды қарайды.

Құжатта қарастырылған нормалар кедендік тран зит 
кезінде кедендік баждарды, салықтарды, арнайы, 
демпингке қарсы, �темақы баждарын т�леу кезінде 
қолайлы жағдайлар жасауды к�здейді. Келісімді ра-

тификациялау арқылы ЕАЭО-ның транзиттік әлеуе тін 
дамытуға ықпал етеді және тауарды тасы мал дау жағ дайы 
жақсарады деп күтіліп отыр.

Ал Сенат отырысында депутаттар «ТМД-ға қа тысу-
шы мемлекеттердің ақпараттық-телекоммуни кациялық 
желілерде авторлық құқық пен сабақтас құқықтар 
объектілеріне құқықтарды сақтау және қор ғау бойынша 
ынтымақтастығы туралы келісімді ра тификациялау 
туралы» заңды қарайды. Заң автор лық құқықтың 
бұзылуына қарсы іс-қимылдың құ қық тық тетіктерін 
қалыптастырады, сондай-ақ ТМД елдерінің �зара сауда-
экономикалық және мәдени байланыстарын кеңейтуге 
ықпал етеді.

Сонымен қатар бюро отырысында Мәжілістен ке ліп 
түскен заңдар жұмыс үшін Сенаттың тұрақты ко-
митеттеріне б�лініп берілді.

Атап айтқанда, ТМД елдері арасындағы жал-
ған тауар белгілері мен географиялық к�рсет-
кіштерді пайдаланудың алдын алу және жолын 
кесу ж�ніндегі келісім және Кеден одағының 
аумағындағы еркін экономикалық аймақтар 
ж�ніндегі келісімге �згерістер енгізу туралы хат-
таманы ратификациялады. 

Палатаның Заңнама және сот-құқықтық ре-
форма комитетінің мүшесі Қайрат Балабиев тауар 
белгілері мен географиялық к�рсеткіштердің 
ұлт тық және шетелдік иелерінің құқықтарын 
тиімді қорғау мен сақтауды қамтамасыз етудің 
маңызы зор екенін айтады. ТМД елдері 2021 
жылдың мамырында қол қойған тиісті келісім 
осыған бағытталған. 

«Келісімді қабылдау – дер кезінде қолға 
алынған әрі қажетті шара. =йткені ол мемле-
кеттерге жал ған тауар белгілері мен географиялық 
к�рсет кіштері бар тауарларды �ндіру және �ткізу 
фак тілерінің алдын алу, анықтау және жолын 
кесу, сондай-ақ ТМД елдерінің кедендік 
шекаралары арқылы жалған тауар белгілері мен 
географиялық к�рсеткіштері бар тауарларды 
�ткізу мәселе лерінде тығыз ынтымақтастық жа-
сауға мүмкіндік беретін жағдайларды қамтамасыз 
етуге бағыт талған», – деді ол.

Ал палатаның Экономикалық реформа және 
�ңірлік даму комитетінің мүшесі Динара Шүкі-
жанованың айтуынша, ратификацияланған 
хаттаманың негізгі мақсаты – Еуразиялық эко-
номикалық одақ шеңберінде заңнаманы үйлес-
тіру, сондай-ақ санитарлық-эпидемиология лық 
қызметті жетілдіру б�лігінде �ткен жылы қабыл-
данған түзетулерді ескере отырып, құқықтық 
және редакциялық �згерістер енгізу.

«Республиканың к�птеген аумағы шынымен 
де санитарлық-эпидемиологиялық қызмет 
инвесторларын тартып, жаңа �ндіріс орындарын 
іске қосса да, барлық нысан тиісті қарқын алған 
жоқ. Арнайы экономикалық және индустриялық 
аймақтардың қызметін заңнамалық реттеудегі 
олқылықтар бірқатар қиындыққа әкеліп соқты. 
Соның салдарынан әлеуетті инвесторлар үнемі 
дайын бола бермейді», – деді Д.Шүкіжанова.

Бұдан б�лек, бүгін Мәжілістің Заңнама және 
сот-құқықтық реформа комитеті «Қазақстандағы 
адам саудасына қарсы іс-қимыл туралы» заң жо-
басын және кейбір заңнамалық актілерге, соның 
ішінде @кімшілік құқықбұзушылық туралы ко-
декске �згерістер мен толықтырулар енгізу ту-
ралы заң жобасын жұмысқа алды.

Жиында депутаттар жер, ішкі к�ші-қон, 
шекара маңындағы елді мекендердің ахуалы, 
моноқалалар туралы, самокаттар қозғалысын 
реттеу мәселелерін к�теріп, Үкімет басшысы мен 
оның орынбасарларына және Бас прокурорға  
депутаттық сауал жолдады.

Мәселен, белгілі заңгер Базарбек Бақытжан 
банктерге кепілге қойылған ауылшаруашылық 
жерлерді мемлекетке қайтару керегін жеткізді. Қазір 
Бас прокуратураның ақпараты бойынша екін ші 
деңгейлі банктер мен каржы институт тары ның 
иелігінде кепілдік ретінде к�лемі 2 мил лион гектар 
болатын 3,9 мың ауылшаруа шылық мақсатындағы 
жер тұр екен. Оны қаржы ұйымдары не �здері 
пайдаланбайды, не мемлекеттік меншікке қайтаруға 
асығып отырған жоқ.

«Заңды белден басқан жемқор әкімдердің 
ке сі рінен пайларынан, яғни шартты жер үлестері-
нен айырылған ауыл халқы табанын тоздырып 
ақиқат іздеп, пайларын қайтару жолында сот-
тасып әлек болып жүр. Соттар болса үлескерлердің 
жерін банкке кепілге кою туралы келісімшарт-
тарды бұзу ж�ніндегі талап арыздарын к�п ретте 
қараусыз қалдырады не болмаса талапты қарау 
мерзімі ескіріп кеткенін алға тартып қанағат тан-
дырмай тастайды. Ендеше нақты жер реформа-
сынан бастап екінші деңгейлі банктер мен қаржы 
институттарының иелігіндегі жерлерге ие болуы-
мыз керек. Бұл да халықтың жері екенін ұмыт-
пауымыз қажет», – дейді ол.

«AMANAT» партиясы депутаты бұл мақсатта 
Үкімет пен Бас прокуратура бірлесе отырып, 2025 
жыл ға дейін бүкіл елде жер амнистиясын жария-
лап – шартты жер үлесінен тұратын және банк-
терде кепілге қойылған жерлерді үлескерлерге 
қай тадан қайтаруды к�здейтін мемлекеттік жо-
баны қабылдау керегін және үлескерлерге еркін 
жауапкершілігі шектеулі серіктестіктер мен �зге 
шаруашылық ұйымдардан шығудың заңи мүм-
кіндігін қарастыру керегін ұсынады. Сондай-ақ 
коммерциялық банктердің иелігіндегі 2 миллион 
гектар к�леміндегі жерлерді мәжбүрлі түрде Жер 
кодексінің 92-94-бабына сәйкес мемлекеттік 
мен шікке қайтаруды қамтамасыз етуіміз қажет. 
Аза маттардың шартты жер үлесінен тұратын жер 
пайдалану құқығын екінші денгейлі банктерде 
және қаржы ұйымдарында кепілге қоюға 
мораторий енгізілуі тиіс.

Ал «AMANAT» партиясы фракциясының 
келесі мүшелері Ұ.Тұмашинов пен Е. Саиров 
Премьер-Министрдің бірінші орынбасары Роман 
Склярға шекара маңындағы аудандардың әлеу-
меттік-экономикалық мәселелерін жүйелі шешу  
туралы депутаттық сауал жолдады. Бұл ретте олар 
ха лықты шекара маңына тұрақтандыру және 
ынта лан дыру мақсатында еңбек етіп жүрген аза-
маттар  мен  азаматшалардың  жалақыларына  
аудандық 1,5 үлестік қосымша коэффициент 
қо суды ұсынады. Сондай-ақ олардың еңбек �ті-
лінің 1 жылын 1,5 жыл етіп есептелуін қарастыру 
қажет. Тек осындай шаралардың арқасында  
жетіспей тұрған   дәрігер, ұстаз,  мал дәрігерлері, 
агроном  тағы да басқа  жас мамандарды сол 
аймақтарда  тұрақтануына ықыласын арттыруға 

болады. Одан да �зге атқарылар шаруа жетерлік.  
«Президент Қасым-Жомарт  Тоқаев  Бұқтырма  

су қоймасының  үстінен  к�пір салуға тікелей 
тапсырма берген болатын. Бұл к�пір, Ертіс 
�зенінің  арғы  жағында орналасқан  бес шекара-
лық аудан:  Күршім, Қатон Қарағай,  Марқак�л, 
Зайсан, Тарбағатай халқының �мір  бойғы 
арманы. К�пір құрылысы  қарқынды түрде жүріп 
жатыр. Бірақ биылғы жылға б�лінген  қаржының 
к�лемі 4 млрд теңгені құрайды. Ол дегеніміз – қа-
жетті қаржының  оннан бірі ғана. Халыққа аса 
қа жетті күрделі құрылыс нысанын Үкімет бұлай-
ша қаржыландыратын болса, Пре зиденттің тап-
сырмасы ондаған жылға  созылып кетеді. Ал ол 
кезде айтылған  шекаралық бес ауданда тұратын  
халықтың  қалмауы да  мүмкін», – дейді халық 
қалаулылары.

Аманаттықтар к�терген келесі бір проблема  
Теріскейге к�ш жайы. Депутат Д.Мұ қа ев: «Қуатты 
�ңірлер – елді дамытудың драйвері» ұлттық 
жобасын іске асыру шеңберінде 2022 жылы 
Теріскейге 7 923 адам қоныс аударған. Олардың 
1 320-і қандас және 6 603 ішкі қоныс аударушылар 
болған. Ал биылға 8 652 адамға квота б�лінген. 
2021-2025 жылдарға арналған бұл бағдарламаға 
46,7 миллиард теңге б�лінсе де, оң нәтижесін 
бермей отыр. Себебі к�шіп барғандар к�п ұзамай 
�з аймақтарына қайтадан к�шіп жатыр. Ресми 
статистикаға сүйенсек, Солтүстік Қазақстан 
облысының �зінде-ақ миграция сальдосы теріс 
мәнге ие. Соңғы жылдары оңтүстік аймақтан 
к�шіп келген 600 адам бұл облыстан қайта к�шіп 
кеткен. Ал олардың саны жыл санап артуда. 
Адамдарды к�шіру емес, к�шіп барғандарды сол 
мекенде ұстап қалу қиын. Солтүстік Қазақстанда 
жұмыс к�зі аз, �мір сүру деңгейі т�мен, берілген 
бас паналардың сапасы сын к�термейді. Берілген 
жоспарды орындау үшін сан қуып жүргенде сапа 
ұмыт қалғандай», – дейді ол. 

Осы ретте солтүстікке к�шуге ынталы азамат 
к�п екенін, былтыр Dauletten қайырымдылық 
қоры арқылы 36 адамнан тұратын 5 отбасы қоныс 
аударғанын атап �ткен депутат жаңадан салынған 
үйлердің сапасыз екенін ескере отырып, мемле-
кет тік бағдарлама аясында екінші деңгейлі 
нарықтан тұрғын үй сатып алу немесе �здеріне 
үй салу мүмкіндігін қарастыруды ұсынады. Одан 
б�лек, қоныс аударғаннан кейін туылған әр 
сәбиге берілетін жәрдемақы деңгейін арттыру 
қажет. Бұл демографияға серпін бермек. Сондай-
ақ қоныс аударған жандардың кәсібін д�ңгелетіп 
кетуге 2,5 пайызбен берілетін жеңілдетілген не-
сиелер санын арттырып, субсидиялар, гранттарды 
ұлғайту керек.

Жалпы отырыста «AMANAT» партиясы фрак-
циясының мүшелері С. Мұсабаев, Е. Жаңбыршин 
Премьер-Министр @лихан Смайылов пен Бас  
про курор Берік Асыловқа Маңғыстау облысын-
дағы  «Қошқар ата» радиоактивтік қалдықтар 
қоймасын рекультивациялау жұмыстары туралы 
депутаттық сауал жолдады. Мұндағы жұмыстар 
басталмай жатып екі рет тоқтап қалған, б�лінген 
миллиардтаған қаражат бір емес, екі рет игеріл-
меген, Президенттің Үкіметке берген тапсырмасы 
осылайша орындалмай қалып отыр. Парламент 
мінберінен бірнеше рет к�теріліп қол жеткізілген 
Премьер-Министрдің бірінші орынбасарының 
2022 жылғы 23 желтоқсанындағы хаттамасы да 
орындалмаған.

Сонымен бірге жиында тозығы жеткен және 
апатты жағдайдағы тұрғын үйлер мәселесі де с�з 
болды. Бұл проблема еліміздің барлық аймағында 
�те маңызды болып тұр. Жергілікті атқарушы 
органдардың мәліметтеріне сәйкес республика 
бойынша жалпы тұрғын үй қоры 54 731 к�ппәтерлі 
үйді құрайды, оның ішінде 752 үй апатты, 3 024 
үй тозығы жеткен деп танылған. Мәселен, Атырау 
облысында 119, Астана қаласында 206-ға жуық 
апатты үй бар.

«АМАNАТ» партиясы бұл мәселемен бірнеше 
жылдан бері айналысып келеді. 2021 жылы �ңір-
лер де тұрғын үй қорын жаңарту бағдарламасы 
бе кі тілді. Қазір бұл бағыт «Халықпен бірге!» атты 
партияның сайлауалды бағдарламасындағы не-
гізгі бағыттардың бірі болып табылады, оған 
сәйкес 

30 мыңға жуық тозығы жеткен және апатты 
жағ дайдағы тұрғын үйлердің иелері жаңа 
пәтерлерге к�шуге мүмкіндік алуға тиіс. Жергілік-
ті атқарушы органдар қазіргі жағдайды �згертуге 
қолдан келгенше ықпал етуде. Дегенмен тәжірибе 
к�рсеткендей, аталған мәселені түбегейлі шешу 
үшін тек  жергілікті бюджеттен б�лінетін қаражат 
жеткіліксіз, сондықтан қаражатты республикалық 
бюджеттен де қарастыру керек.  Отбасы банкі 
арқылы несиелік тұрғын үйді қаржыландыру 
үлгісі  бойынша, тұрғын үй құрылысын 
қаржыландыру үшін облигациялар шығаруды 
ұйымдастыру қажет», – дейді фракция мүшелері.

Жалпы отырыста Мәжіліс депутаттары сауал 
жолдап қана қоймай, қарауына екі заң қабылдады. 
Олар – «2010 жылғы 18 маусымдағы Кеден одағы-
ның кедендік аумағындағы еркін (арнайы, ерек-
ше) экономикалық аймақтар 

және еркін кедендік аймақтың кедендік рәсімі 
мәселелері ж�ніндегі келісімге �згерістер енгізу 
туралы хаттаманы ратификациялау туралы» 
Қазақстан Республикасы заңының жобасы және 
«2010 жылғы 18 маусымдағы Кеден одағының 
кедендік аумағындағы еркін (арнайы, ерекше) 
экономикалық аймақтар 

және еркін кедендік аймақтың кедендік рәсімі 
мәселелері ж�ніндегі келісімге �згерістер енгізу 
туралы хаттаманы ратификациялау туралы» 
Қазақстан Республикасы заңының жобасы.

10 мамырдан бастап Отбасы банкі «)май» 
ба&дарламасы бойынша �тінімдерді �абыл дау-
ды бастайды. Биыл гендерлік �німді несиелен-
діруге 15,6 млрд те�ге �арастырыл&ан. Б/л 
�а ражатты Азия даму банкі �шінші транш ая-
сында б�ліп отыр.  

«Ұмай» тұрғын үй бағдарламасына Қазақстанның 
18 жастан асқан әйелдері қатыса алады. Пәтерді Қазақ-
станның кез келген қаласынан несиеге рәсімдеуге 
рұқ  сат беріледі.

«Ұмай» бағдарламасы екінші немесе үшінші тұрғын 
үй сатып алуды к�здеп отырған, кірісі жоғары әйелдерге 
арналған. Алайда биыл бағдарламаға табысы 200 мың 
теңгеден аспайтын әйелдер де қатыса алады деп шештік. 
Егер олар т�лем қабілеттілігін растаса, ең т�менгі 
15 па йыздық бастапқы жарнамен несие алады. Біз 
оларға б�лінген қаражат аясында жалпы несиелендірудің 
20 пайызға жуығын б�луді жоспарлап отырмыз», – деді 

«Отбасы банк» АҚ басқарма т�рағасы Ләззат Ибра-
гимова.

3аза�станды�тар&а дәріханадан дәрі алу 
�шін  дәрігер жазып берген рецепті алып ж�ру-
ді� �ажеті жо�.  Денсаулы� са�тау вице-ми-
нистрі Бейбіт Есенбаев рецепті �а&азын QR-код  
алмастыратынын хабарлады. 

«Біз Цифрлық даму және аэроғарыш �неркәсібі 
ми нистрлігімен бірлесіп тағы бір жаңалық енгіздік. 
Бү гінде egov Mobile қосымшасы арқылы ам була-
ториялық дәрілермен қамтамасыз ету аясында «әлеу -
меттік әмиян» жобасы іске қосылды. Айталық, дә  рігер 
пациентке рецепт жазып берді, оны қағаз тү рінде 
дәріханаға алып барады. Ендігі уақытта рецепт QR-код 
арқылы ұсынылады», – деді Бейбіт Есенбаев ор талық 
коммуникациялар қызметі алаңында �ткен баспас�з 
мәслихатында.

Министр орынбасарының мәлімдеуінше, фармацевт 
ақпаратты қолмен енгізіп отырмайды, QR-кодты 
сканерлеп, қажетті дәріні ұсынады.

«Аталған қызмет әзірге пилот жоба ретінде Астана 
қаласының емханаларында іске қосылды. Осыған 
байланысты азаматтарды осы сервисті пайдалануға 
шақырамыз. 2023 жылғы 26 сәуірдегі жағдай бойынша 
1 005 пациент QR-кодты қолдану арқылы дәрі алған. 
Бұл қызметті жыл соңына дейін басқа да �ңірлерде іске 
қосу жоспарланып отыр», – дейді ол.

1 мамырда&ы жа&дай бойынша 6 114 этника-
лы� �аза� тарихи Отанына оралып, �ан дас мәр-
тебесін алды. 

Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау ми нис-
трлігінің мәліметінше,  1991 жылдан бері республикаға 
1 миллион 112,6 мың этникалық қазақ оралған.

Жыл басынан бері Қазақстанға келген қандастардың 
жартысы, нақты айтқанда 53,9 пайызы – =збекстаннан, 
19,1 пайызы – Қытайдан, 12,1 пайызы – Ресейден 
5,6 пайызы – Түрікменстаннан, 5,7 пайызы – Моң-
ғолиядан, ал 1 пайызы басқа елдерден келген.

Отанға оралған этникалық қазақтар негізінен 
Алматы (27,2%), Маңғыстау, Түркістан  және Жамбыл  
облыстарына, сондай-ақ Астана, Алматы  және 
Шымкент  қалаларына қоныстанды.

Осы жылдың 1 мамырындағы жағдай бойынша ең-
бекке қабілетті жастағы этникалық қоныс аударушылар 
үлесі 68,8 пайызды, еңбекке қабілетті жастан кішілер  
22,9 пайызды және зейнеткерлер 8,3 пайызды құ -
райды.

6 МЫҢДАЙ ҚАНДАС ОРАЛДЫ



Ш ы м к е н т  т 	 р � ы н ы 
�уаныш Агбаев «AMANAT» 
партиясы Шымкент �ала-
лы� филиалында �ткен �о-
�амды� �абыл дау�а келіп, 
т	рып жат�ан !йіне ж�ндеу 
ж	мыстарын жа сау�а м!м-
кін дігі жо� екенін айт�ан 
бо латын. 79 жаста�ы ана сы 
Алима әжей 1992 жыл дан 
бері ескі !йде т	рып ке леді. 
Жауын-шашынды бол�ан 
к!ндері шатырдан су а�ады. 
�ыстыг!ні !йді% жылынуы 
�иын. 

 Қала тұрғынының бұл ті-
нішін Шымкент қалалық мә-
слихатының депутаты, мәсли-
хат тағы «AMANAT» партиясы-
ның депутаттық фракциясының 
мүшесі Абзал Ескендірұлы на-
зардан тыс қалдырмады. Депу-
тат қоғамдық қабылдаудан соң 
тініш иесінің үйінде болды. 
Жағдайды з кзімен крген 
А.Ескендірұлы үйге з есебінен 
ағымдық жндеу жұмыстарын 
жүргізуге уәде етті. 

Кп ұзамай құрылыс жұмыс-
тары басталып кетті. Үйдің ша-
тыры түгелдей ауыстырылып, 
қабыр ғалары қайта сыланды. 
/п-сәт те жаңа кейіпке енген 
үйдің ие лері кмек крсеткен 
«AMANAT» фрак  циясының 

мүшесіне ерек ше алғыстарын 
білдірді. 

Қалалық мәслихат депутаты 
Абзал Зейнетаев қоғамдағы к-
мекке мұқтаж жандарға ұдайы 
қол ұшын беріп келеді. Ол әріп-
тестерін жақсы істерге мұрын-
дық болуға шақырды.

Айта кетейік, партияның 
қо ғамдық қабылдау блімдеріне 
тінішін айтып, кмек сұрап 
келетіндер саны артып келеді. 
Былтыр партияның қала лық 
филиалына 10 мыңға жуық адам 
әртүрлі талап-тілегімен кел се, 
жыл басынан бері азамат тар 
тарапынан 1 150 тініш жа сал-
ған. Оларды қалалық мәс ли хат 
депутаттары мен сала ма   ман-
дары қабылдап, мәселе ле рін 
тиісті органдарға жолдап, нақ ты 
шешім шығаруға атсалы сып 
жатыр. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы
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КӨМЕК ҚОЛЫН СОЗДЫ

«АМАНАТТЫҚТАР» 
ИГІ ШАРАНЫҢ БАСЫНДА

АЛҒАШҚЫ ДӘРІСКЕ 
1,5 МЫҢ АДАМ ҚАТЫСТЫ

Акцияның мақсаты – қарт-
тар ға әрдайым қол ұшын созу, 
олардың ертеңгі ел болашағы 
үшін еткен еңбегі мен негелі 
мір жолынан тағылым алу.

«Қарттар – біздің асыл қа-
зынамыз, еліміздің сіп-ркен-
деуіне, бейбітшілікте мір сү-
руімізге үлес қосқан асылдары-
мыз. Саналы ғұмырын тынымсыз 
еңбек етумен ткізген алдыңғы 
буын аға-апаларымыздың еңбегі 
ерен. Олардың мір жолдары – 
бізге үлгі-неге. Біз сондай жан-
дар  дың бірі, қала тұрғыны, зей-
неткер Раиса Федоровнаның 
үйі  не барып, кмек крсеттік», 
– дейді «Жастар Рухы» ЖҚ об-
лыстық филиалының белсендісі 
Дария Ілияс.

Биыл мерейлі 90 жасқа толған 
Раиса Федоровнаны арнайы 
құттықтаған жастар тыл арда ге-
рінің үйін, ауласын тазалап, қол-
ғабыс етті. Айта кетейік, «Ар-
дагерлерді ардақтайық!» жобасы 
аясында бүгінге дейін облыс к-
лемінде 50-ден аса акция ұйым-
дастырылды. Жастар қанатының 
белсенділері аталған акцияны 
алдағы уақытта да ұйымшыл-
дықпен ткізуді жоспарлап отыр.

Партияның Солтүстік Қа-
зақстан облысы филиалының 
қыз меткерлері Жеңіс күніне 
дайын дық аясында қалалық сен-
білікке қатысты. Олар Петропавл 
қаласындағы Жеңіс саябағын 
қоқыстан тазартып, қоршаған 
ортаны жақсартуға з үлестерін 
қосты.

«Осындай акциялар үлкенге 
құрмет крсететін дәстүрімізді 
паш етіп, тарихымызға деген 
құрметіміз бен Отанға деген 
сүйіспеншілігімізді арттырады. 
Жас ұрпақ бабаларымыздың 
ерлігі мен жасаған құрбандық-

тарын ұмытпауы үшін Ұлы Отан 
соғысына арналған әрбір ескерт-
кішті қорғауымыз керек», – деп 
атап тті «AMANAT» партиясы-
ның СҚО филиалының трағасы 
/сем Рахметова.

Осындай игі  іс-шараны 
«AMANAT» партиясының Қы-
зылорда облысындағы филиалы 
да ұйымдастырды. Мұнда партия 
кілдері TazaLike, «Ардагерлерді 
ардақтайық!» жобалары аясында 
Қызылорда ңірінің тарихи ерек-
шеліктерін айшықтайтын «Сыр-
Ана» монументінің маңын қо-
қыс тан тазартып, ағаш отыр ғыз-
ды.

«Партиялық жоба аясындағы 
сенбілік жұмыстарының «Сыр 
ана» монументі маңынан бас-

талуы ның да мәні бар. Себебі 
«Сыр – Алаштың анасы» деп 
бекер айтылмайды. Жаугершілік 
замандарда қазақтар Сырдария 
бойын паналаған. Одан блек, 
Сырдарияның бойымен Жібек 
жолы керуені ткен және оның 
бойында тарихи қалалар орна-
ласқан. Монументтің дария бо-
йы на орналасуы Сырдария зе-

нінің талайға пана да, ана да 
болғанын крсетеді. Тарихтан 
сыр шертетін монумент жанына 
келіп серуендеп дем алушылар да 
кп. Сондықтан егілген ағаш-
тарымыз кгеріп, демалушыларға 
сая, қалаға крік болады деген 
ой  дамыз», – дейді партия филиа-
лының атқарушы хатшысы 
Ләйлә Трешова.

«Ардагерлерді ардақтайық!» 
жобасы аясында облыстағы 
«Жас тар Рухы» жастар қана-
тының белсенділері тыл ардагері, 
85 жастағы зейнеттегі ұстаз 
Тұрлыбек Таумановтың үйінде 
болып, үй-жайын тазартып, 
батасын алып қайтты.

Сонымен қатар партияның 
зге де аумақтық филиалдары, 

бастауыш партия ұйымдары, 
«Жастар Рухы» жастар қанаты да 
сенбілік жұмыстарына белсенді 
қатысып жатыр. Олар «Мәңгілік 
алау» және басқа да тарихи ес-
керт кіштер мен скверлерде, сон-
дай-ақ Ұлы Отан соғысы арда гер-
лерінің үйі мен ауласын тазалау, 
ағаш отырғызу жұмысына қа-
тысты.

«AMANAT» партиясы 
мен Halyk Bank �ол�а ал�ан 
«�а рызсыз �о�ам» �ар-
жылы� сауат  тылы�ты арт-
тыру жоба  сына 1,5 мы%�а 
жуы� отандасымыз �аты-
сып жатыр. Осы аптада 
ал�аш�ы дәріс �тті. 

Партия хатшысы Эльдар 
Жұмағазиев жобаға қатысу-
шылар қаржылық мәселелер 
қалай пайда болатынын, дәл 
қазіргі уа қыттағы қарыздар 
санын азай тудың қандай жол-
дары бар екенін, алаяқтардың 
негізгі алго ритмдерін, несиелік 
тәртіп мәсе ле лерін және тағы 
да басқа жайттарды зерделей-
тінін атап тті.

«Осындай жобаның қажет 
екені бұрыннан байқалып ке-
леді. Қарызға белшеден батқан 
кп адам одан з бетінше құ тыла 
ал майды. Тіпті, қайда ба  рып, 
кім нен кмек сұрай ты нын да 
білмейді. Бұл – әсіресе ауылдық 
елді мекендердің тұр ғындары 
үшін те зекті мәселе. Сон-
дықтан бірінші кезекте курстар 
облыс орталықтарында емес, 
аудандарда теді», – деді ол.

Жобаға қатысушылар күн-
дізгі форматта сауатын артты-
рып, бір топта 50 адамға дейін 

оқытылады. Оқу процесінің 
ұзақтығы – 5 жұмыс күні.

Қаржы мамандарының 
дәрісінен блек, оқу процесіне 
қатысушыларға заңгер кмегі 

крсетіледі. Олар әр қарыз алу-
шының несие тарихын жеке-
жеке зерттеп, қарыз жүктемесін 
жеңілдету бойынша тәжіри бе-
лік кеңес береді.

Еске сала кетейік, бұған 
дейін «AMANAT» партиясы 
Halyk Bank-пен бірге «Қарыз-
сыз қоғам» жобасының бастал-
ғанын жариялап, тиісті ме мо-

рандумға қол қойған болатын. 
Жобаны Halyk Bank қаржы-
ландырады. Жобаның басты 
мақсаты – азаматтардың, әсі-
ресе берешегі бар қарыз алу-

шы лардың (жеке тұлғалар) 
қар жылық сауатын арттыру. 
Оқыту жұмысы жыл соңына 
дейін жалғасады. Жобасы ая-
сында алғашқы кезеңде Ақтбе, 
Алматы, Түркістан, Солтүстік 
Қазақстан, Батыс Қазақстан, 
Жамбыл, Атырау және Маң-
ғыс тау облыстарының 80 мың-
ға жуық тұрғыны оқы тылады.

«AMANAT» партиясы ба-
ла ларды% �ауіпсіздігін �ам-
тамасыз ету ма�сатында 
«Ба лалар�а арнал�ан �ауіп-
сіз және жайлы инфра�	ры-
лым» акциясын �ол�а алды. 
Б	л шара «Ба�ытты отбасы» 
партиялы� жобасы аясында 
	йымдастырылып отыр. 

 
Түрлі деңгейдегі мәслихат-

тардағы фракцияның және пар-
тиялық бақылау комиссиясының 
мүшелері білім беру мекеме-
леріндегі қауіпсіздік жағдайларын 
бақылап, бірқатар кемшілігі 
анықталды. Мәселен, Ақтбе 
облыстық мәслихат депутаты 
Қайрат Сабыр мен партияның 
Ақтбе облыстық филиалы ат-
қарушы хатшысының орын ба-
сары /сел Сарманова №39 мек-
тепке бақылау жұмыстарын 
жүргізу барысында қоршауы жоқ 
екенін анықтады. Кезінде кешен-
ді салған уақытта мектептің ар-
тындағы қоршауы алынып тас-
тал ған екен. Енді бүгінге дейін 
ашық күйде тұр. Бұл жерде тұр-
ғылықты жері жоқ адамдар мекен 
етіп, мектеп оқушыларына қауіп 
тндіреді. Мектеп үйлердің орта-
сында орналасқан. Ал жалғыз 
ғана кіреберіс жолдың алдында 
«Сара» моншасы және клік жуу 
кешені орналасқан. 

«Біздің мақсатымыз – қала 
аумағындағы ашық жатқан 
люктерге, аулаларды жарықтан-

дыруға, қозғалыс қауіпсіздігіне, 
мектеп асханаларының тазалы-
ғы на мониторинг жүргізу. Бала-
лар дың қауіпсіздігі әрдайым 
бас ты назарда болуы тиіс», – деді 
Қайрат Сабыр. 

Алдағы аптада «Сара» монша 
және клік жуу кешенің иесімен, 
жергілікті атқарушы органдар-
мен, қалалық және облыстық 
мәс лихат депутаттары және мек-
теп әкімшілігімен бірлесе оты-
рып, мектептің қоршауы мен зге 

де мәселелер бойынша кездесу 
жоспарланды.

Ал 11-шағынауданда ор-
наласқан №35 мектеп аумағында 
тікенді сыммен қор шал ған жы-
лыжай орналасқан. Жылыжайды 
бұзу немесе шұғыл жндеу қажет. 
Сондай-ақ электр желілерін 
тарту бойынша қауіп бар. Мұны 
қалалық мәслихат де путаттары 
анықтады. Кемшілік терді жою 
бойынша жұмыстар жүргізіліп 
жатыр.

БАЛАЛАРДЫҢ ҚАУІПСІЗДІГІНЕ 
БАСА МӘН БЕРІЛЕДІ

«AMANAT» партиясыны% �%ірлік филиалдары Же%іс к!ні �арса%ында бір�атар игі іс-шара 
�ткізуді �ол�а алды. «Ардагерлерді арда�тайы�!» жобасы аясында партияны% Жетісу 
облысында�ы «Жастар Рухы» жастар �анатыны% белсенділері �айырымдылы� акциясын 
	йымдастырды. 

Дайындаған Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ
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Оң мен сол Науқан

(Басы 1-бетте)

«Заң қабылдау к�біне кешігіп 
жүреді. �леуметтік желілердің та-
нымал болғанына жиырма жылдай 
уақыт �тті. �лемдегі алдыңғы қа-
тарлы елдерде онлайн-платфор-
маларды заңнамалық реттеу, оларға 
контентті тарату, пайдалану шы-
лардың дербес деректерін �ңдеуді 
бақылау, сондай-ақ құқық қорғау 
органдарымен ықпалдасу бойынша 
міндеттемелер жүктеу белсенді 
жүзеге асырылып жатыр. Қазақстан 
саланы реттеудің лайықты тетігін 
енгізгісі келсе, бірінші кезекте 
әлеуметтік желінің, кең ұғымда 
алғанда, онлайн-платформалардың 
құқықтық мәртебесіне анықтама 
бергені ж�н», – деді сарапшы.

Оның айтуынша, Еуропа ел-
дері, Түркия, Аустралия, Латын 
Америкасы мемлекеттері және 
бас қалары шетелдік онлайн тұ-
ғырнамаларға және соған жататын 
әлеуметтік желілерге бақылауды 
күшейтуге кірісті. Бұл жерде олар-
дың басым к�пшілігі америкалық 
екені мәлім. Бір ғажабы, АҚШ 
Пре зиденті де арнайы Жарлығымен 
оларға міндеттеме артты. Жарлық 
«Онлайн-цензураның алдын алу 
туралы» деп аталады және онда 
он лайн тұғырнамалар мен әлеу-
меттік желілердің міндеттемелері 
белгіленген. Ұжымдық Еуропада 
Еуропарламент пен ЕО Кеңесі 
«Электронды коммерциядағы, 
ішкі нарықтағы ақпараттық қыз-
меттердің кейбір құқықтық ас-
пектілері туралы» және «Аудио ви-
зуалды медиа қызметтер туралы» 
директиваларын қабылдады. Бра-
зилияда бұл саланы «Интернет 
желісіндегі азаматтық құқықтар 
тұ жырымдамасы», Аустралияда 
«БАҚ-пен келісс�з жүргізу ко-
дексі», Түркияда «Шетелдік әлеу-
мет тік желілерге бақылауды кү-
шейту туралы» заңы реттейді. 

Түрік заңына сәйкес, пайдала-
нушыларының саны 1 миллионнан 
асатын шетелдік компаниялар, 
яғни Twitter, Facebook, Instagram 
(Мета) және басқасының Түр кия-
дағы �кілдігі болады. Ол Үкіметтің 
және жеке тұлғалар жариялаған 
құқыққа қарсы, қорлау және жала 
жабу сипатындағы контентті жою 
немесе бұғаттау талабына жауап 
береді. Сұрауды орындауға әлеу-
меттік желіге 48 сағат б�лінген. 
Бұғаттаудан не жоюдан бас тарту 
нақты дәйектелген, негізді болуы 
тиіс. Кесілген мерзімде талапты 
орындамаса немесе дәлелді жауап 
беруден бас тартса, Ақпараттық 
технологиялар және байланыс 
агенттігі онлайн тұғырнамаға 700 
мың доллардан асатын айыппұл 
сала алады екен.

Сарапшының түсіндіруінше, 
озық елдердің заңнамасына сәй-
кес, егер онлайн тұғырнамаларда, 
соның ішінде әлеуметтік желіде 
үшінші тұлғалар, яғни пайдала-
нушылар заңға қайшы, теріс ақ-
параттар орналастырса, ол үшін 
YouTube, Meta немесе басқа да 
он лайн-платформа иелері жауап-
кершілік арқаламайды. Бірақ соны 
жоюдан бас тартса, жауапқа тар-
тылуы мүмкін. 

Қазақстанның Қылмыстық ко-
дексінде интернетті, электронды 
ақпараттық ресурстарды пайда-
ланып жасалған қылмыстар үшін 
түрлі жаза қарастырылған. Бірақ 
тек ақпарат орналастырған адамдар 
ғана жазаланады, ал заңсыз кон-
тент онлайн тұғырнамаларда ары 
қарай қала береді. Сондықтан са-
рапшылар құқығы бұзылған пай-
даланушылардың шағымына уа-
қытылы ден қоймаған немесе 
мүл дем үн қатпаған әлеуметтік 
же лі иелеріне қатысты жауапкер-
шілік к�зделуі керектігін айтады. 
Мұндай заңнамалық �згерістер 
интернет тұғырнамалардың Қа-
зақстан аумағындағы қызметін 
жетілдіруге, пайдаланушылар ша-
ғымының р�лін күшейтуге әкеледі. 
Интернеттегі заңға қайшы кон-

тентті бұғаттауда қоғам белсен-
ділігін арттырады. 

БАТЫС ҮЛГІСІ БІЗГЕ НЕ 
БЕРЕДІ?

Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігі әзірлеп жатқан «Ин-
тернет-жарнама және онлайн-
платформалар туралы» заңының 
жобасында әлеуметтік желілер 
үшін жазалар қарастырылмаған. 
Бірақ мемлекеттік реттеу тетіктері 
пысықталады деп күтілуде. 

Ведомствоның мәліметінше, 
Қазақстан бұл жерде Еуропаның 
тәжірибесін, соның ішінде Digital 
Services Act (DSA) немесе «Цифр-
лық қызметтер туралы» жаңа заңын 
үлгі етпек. Еуропарламент пен Еу-
ропа кеңесі 2022 жылғы 23 сәуірде 
жаңа ережелер туралы саяси ке-
лісімге келді. Нәтижесінде, DSA 
2022 жылғы 16 қарашада ЕО ресми 
журналында жарияланғаннан 
кейін күшіне енді. 

Digital Services Act заңын 
қолданудың басты бағыттарының 
бірі – онлайн тұғырнамалардағы 
жарнама. Мәселен, онда тек қана 
балалардың аккаунттарын іріктеп 
алып, соларға нысаналанған, 
таргеттелген жарнама к�рсетуге 
тыйым салынады. Тек ересектерді 
ғана топтарға б�ліп, жарнаманы 
соған бейімдеуге рұқсат. Дегенмен 
мұнда да шектеу бар: атап айтқанда, 
пайдаланушылардың дербес де-
ректеріне, соның ішінде ұлтына, 
нәсіліне, саяси к�зқарастарына 
немесе сексуалды бағдарына ба-
ғытталған жарнамаларды ны са-
налап к�рсетуге жол берілмейді. 

Мұның сыртында жаңа заң 
нормалары онлайн-платфор ма-
лардағы және инфлюенсерлердің 
коммерциялық коммуникация-
ларындағы бүкіл жарнаманы «м�л-
дір», айқын ету тетіктерін қарас-
тырады. Қазақстандық заң да осы 
кейіпте қабылданса, онда мысалға, 
вайнерлердің нені жарнамалап, 
насихаттап жүргені бақылауға 
алынбақ. Ұсынылған қағидалар 
қабыл алынса, онда танымал пай-
даланушылар, блогерлер, қоғам-
дық пікір к�шбасшылары, вай-
нерлер және онлайн тұғырнама-
ларда коммерциялық қызметпен 
айналысатын �зге тұлғалар онысын 
тек құқықтық �рісте жүзеге асыруға 
міндеттеледі. �йтпесе, қазір белгілі 
бір интернет қайраткердің үстінен 
нақты адам полицияға шағым 
түсірмесе, оған қарсы ешқандай 
жауапкершілік қарастырылмайды. 

КҮҢГІРТ ТҰСТАРҒА ЖАРЫҚ 
ТҮСІРМЕК

Мамандар интернет-жарнама – 
әлемдік экономиканың қар қын-
ды дамушы сегменттерінің бірі 
екеніне назар аудартады. Бір ғана 
Facebook-те қаншама адам �з пос-
тын к�бірек адам к�руі үшін күн 
сайын ақылы түрде насихаттайды. 
Бұл қызметке әсіресе, биылғы пар-
ламенттік сайлаудың үгіт науқаны 
барысында сұраныс күрт �сті. 

Сонымен қатар әлеуметтік 
желілердегі жарнаманың белсенді 
�суі креативті индустрияның да-
муына айтарлықтай серпін береді. 
Жыл сайын әлемде интернет-жар-
намаға бағытталатын шығындар 
орта есеппен 15 пайызға �сіп ке-
леді. eMarketer мәліметінше, жа-
һанда тек бір жыл ішінде интернет 
желісінде таргетке 491,7 миллиард 
доллар құйылған. Соның ішінде 
Қазақстанда былтыр интернет-
жарнама нарығы бірден 20,18 па-
йызға �сіп, 34,4 миллиард тең геден 
асты. Биылғы парламенттік дода 
бұл к�лемді ары қарай қар қынды 
арттырғаны даусыз. 

Пандемия кезінде к�пшілік 
әлеуметтік желілерде тіркеліп, 
онда суда жүзген балықтай еркін 
бағдарлана алатын болды. Kepios 
дерегінше, нәтижесінде әлеуметтік 
желілердің жалпы аудиториясы 
шамамен 30 пайызға �скен. Соңғы 
3 жылда 1 миллиардтан астам жаңа 
пайдаланушы қосылыпты. Қазақ-
стан да бұдан шет қалмады: интер-
неттің отандық сегментінде барлық 
негізгі к�рсеткіш артты. Ұлттық 

статистика бюросының мәліме-
тінше, пандемиядан соң респуб-
ликада 6–74 жас аралығындағы 
тұрғындар арасында интернет же-
лісін пайдаланушылардың үлесі 90 
пайыздан асты. Яғни, еңбектеген 
баладан еңкейген кәріге дейін сон-
да отыр. Ендеше мемлекет олар-
дың құқықтарын аяққа таптат па-
ғаны ж�н. 

«Интернет-жарнама құралдары 
үнемі жетілдіріліп отырады және 
алуан түрі пайда болуда. Соған қа-
рамастан, Қазақстанда олардың 
құқықтық �рісте жұмыс істеуі үшін 
қажетті заңнамалық негіз толық-
қанды қалыптастырылмаған. 
Xзек ті тұжырымдамалық аппарат 
жоқ, пайдаланушылардың �зара 
және онлайн-платформалар әкім-
шілігімен іс-қимылы нақтылан-
баған, ол сектор реттелмейтін «сұр 
аймаққа» толы. Мұның бәрі нақты 
реттелген құқықтық салада жұмыс 
істейтін кәсіби журналистер мен 
дәстүрлі БАҚ арасындағы тең-
сіздікті жояды. Xйткені олар ау-
дитория үшін онлайн-платфор ма-
лар субъектілерімен де бәсекелесуге 
мәжбүр» деген түсініктеме берді 
Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігі.

Тағы бір мәселе: әлеуметтік 
желілердің бәрінің интерфейсі, 
пайдаланушылық келісімдері тек 
орыс тілінде болып келеді. Ин тер-
нет тұғырнамалардағы шет тіл-
деріндегі мәтіндік контентті қа зақ-
шаға аудару жүйесі қарас тырыл-
маған. Жаңа заң қазақ тілді ауди-
торияға ыңғайлы және толық тү-
сінікті болуы үшін бұларды да 
мемлекеттік тілге ыңғайлауды та-
лап етуге жол ашуы ықтимал.

С�З БОСТАНДЫҒЫ 
ШЕКТЕЛМЕЙ МЕ?

Талдау және ақпарат орталығы 
жүргізген мониторинг онлайн-
плат формаларда адам құқығын 
аяқасты ету жайттары жиі кезде-
сетінін к�рсетті. Қылмыс саны 
жыл сайын �ршіп барады. Суицидті 
насихаттау деректері 2021 жылғы 
28-ден былтыр 88-ге дейін, яғни 
бірден 3,1 есеге күрт к�бейді. Басқа 
адамды қорлаудың деректері де 
2021 жылғы 27-ден былтыр 147-ге 
ұлғайды. 

Бұрын-соңды болмаған «Ин-
тернет-жарнама және онлайн-
платформалар туралы» заңы жо-
басын талқылау жалғасып жатыр. 
БҰҰ с�з бостандығы құқықтарын 
қорғау және ынталандыру мәсе-
лелері бойынша эксперті Дэвид 
Кайе Қазақстан бұл салада Қытай, 
Ресей сияқты оқшауланған мем-
лекеттердің емес, демократияға 
ұмтылған дамыған елдердің заң на-
малық реттеу тәжірибесін басшы-
лыққа алғаны ж�н деген пікірде. 

«Қазіргі алмағайып заманда с�з 
бостандығына, демократияға т�н-
ген үлкен қатерлердің бірі – заңдар 
арқылы бекітілетін қағидалардың 
нақты еместігі, бұлыңғырлығы. 
Салдарынан құзырлы органдар 
және оларды қолдаған соттар кез 
келген бапты �з қалауынша қол-
данып, �зіне ұнамаған кез келген 
адамды жазалаудың тетігіне ай-
налдыруы ықтимал. Бұл ұлттық 
қауіпсіздікке т�нген қауіп: осы 
жолға түскен мемлекет �зінің құ-
қық қорғаушы міндеттемелерін 
тәрк етеді. �леуметтік желіден 
шын мәнінде зиянды ақпараттар-
ды елемей, тек �зіне ұнамсыз ақ-
парат тарды жойғызумен елігіп 
кетеді», – деп алаңдаушылығын 
білдірді БҰҰ маманы.

Оның байламынша, мемлекет 
интернет тұғырнамалардан қандай 
да бір контентті �шіруді және 
есептік жазбаларды бұғаттауды тек 
сұрау, тілек түрінде жолдай салады. 
Шынында, бұл тұрғыда заңмен 
рег ламенттелген заңды процедура-
лары сақталуы шарт. �рбір қа-
зақстандық әлеуметтік желіде �зіне 
қатысты нақты қандай заңнамалық 
қағидалар әрекет ететінін, �зінен 
не талап етілетінін түсінгені ма-
ңызды. С�з бостандығы негізсіз 
шектелмеуі үшін қағидалар айқын 
болуы шарт.

Қаланы жалпы тазалау кезінде 
бес ауданның әрқайсысына ағаш-
тар мен бұталар егілді. Оның ба-
рысында жапырақты ағаштарға 
басымдық беріліп, барлығы сегіз 
мыңға жуық жасыл желек отыр-
ғызылды.

Алматы ауданы әкімінің орын-
басары Мұхамедияр Қо жекеновтің 
айтуынша, сенбілікке қатысқан 
әкімдік қызметкерлері мен қоғам-
дық ұйымдар, арда герлер мен бел-
сенді тұрғындар Президент сая-
бағына 300-ден астам жасыл желек 
отырғызыпты. 

– Біздің ауданымыздағы бас қа 
да саябақтарда, мектеп пен ба лақ-
башқа аумағында, ауданның тұр-
ғын үй аулаларында да к�шет егі-
ліп, қоқыс жинау жүргізіліп жатыр. 
Жалпы, к�ктемдік айлық аясында 
2 жарым мыңнан астам жасыл 
желек отырғызылмақ. Ал 2023 жы-
лы ауданымызда 10 мың нан аса 
жасыл желек егіледі. Экологиялық 
айлық аясында ау да нымызда 
сенбіліктер үнемі �т кізіліп тұрады. 
Біз қала тұрғын дарын сенбіліктерге 
белсенді қа тысуға шақырамыз. Ал 
�з та ра пымыздан қажетті құрал-
жаб дықтармен қамтамасыз етеміз. 
Ең бастысы, жақсы к�ңіл күймен 
келіп, ауданды к�галдандыруға 
үлес қосуы керек, – деді Алматы 
ауданы әкімінің орынбасары Мұ-
хамедияр Қожекенов.

Сенбілік барысында Прези-
денттік саябақта ағаш отырғызуға 
түрлі ұйымдар мен кәсіп орын-
дардың �кілдері қатысты, олар дың 
арасында дипломатиялық корпус, 
Қаржы министрлігінің Қа зы на-
шылық комитеті, «Қазақ стандық 
стандарттау және мет рология инс-
титуты» РМК, Қо ғамдық кеңес, 
Qazaq Air АҚ, Ар дагерлер кеңесі 
бар. 

– Бәріміз Астананың жасыл 
желекті қала болғанын қалаймыз. 
Осыған атсалысып, ағаш отыр ғыз-
ғаныма қуанамын. Xзім сая баққа 
қарама-қарсы тұрамын, – дейді 
іс-шарадан алған әсерімен б�ліс-
кен Ұлыбританияның Қа зақ стан-
дағы елшісі Кэти Лич. 

Сенбілікке қатысқан Астана 
қаласы Қоғамдық кеңесінің т�ра-
ғасы Зулфухар Гаиповтің с� зінше, 
мұндай шараның тұрақты �тіп тұр-
ғаны маңызды. 

– К�ктем шыға, күн жылына 
ауылдың іргесін тазалап, қорша ған 
ортаға қан жүгірту – қазақ хал қы-
ның бұрыннан келе жатқан дәстүрі. 
Бүгінгі сенбілік соның бір жалғасы 
және мұндай шараға тұрақты қа-
тысуды әркім �зінен бастағаны 
ж�н. Біз үнемі «әркім �зінен бастау 
керек» дегенді жиі айтамыз. Сон-
дықтан қоғамдық жұмысқа атса лы-
сып, бір тал ағаш отырғызуға сеп-
тігін тигізсе, қор шаған ортаға 
пай дасын келтіру деген осы. Бұл 
–экологиялық тәр бие ғана емес, 
болашақ ұрпақ ты еңбекке баулу. 
К�ріп отыр саңыздар, бүгін дип-
ломатиялық корпус �кілдері кіш-
кентай ба лаларымен келіп ағаш 
отырғы зып жатыр. Оның тәрбие-
лік ма ғынасы к�п. Xйткені �скен-
де �з дері де үлкендердің істеп 
жат қан еңбегін қайталайды. Бұл 
да Президенті міз айтып жүрген 
ең бек адамын қа лыптастыруға 
септігін тигізері с�з сіз. Ал жал-
пықалалық сенбі  лік – қала кел-
бетін ажарланды руға қосқан қо-
ғамдық боры шы мыз, – дейді 
Зул фухар Гаипов. 

Қалалық әкімдік қызметкері 
Қымбат Қасымова – қоғамдық 
жұмысқа баласын �зімен бірге ерте 
келгендердің бірі. «Бала айт қа-
ныңды емес, к�ргенін істейді» де-

ген ол: «Ересектердің не іс тейтінін 
к�рсін, білсін деп алып келдім. 
Бірін-бірі танымаса да, біріне-бірі 
жылылық танытып, бірлесе жұмыс 
істеген жұртты к� руінің �зі үлкен 
�неге деп білемін. Соған қызығып, 
�зі де сенбілікке араласып кетті. 
Бұл – алдымен ұрпақ тәрбиесі. 
Бізден к�ргенін, келешекте �здері 
істейді. Екін шіден, баланы таза-
лыққа, еңбек қорлыққа үйретеді. 
Осындай шараны ұйымдастырған 
қала әкімдігіне алғысым шексіз. 
Біз баламызды �з үйіміздің аула-
сында �тетін іс-шараларға да қа-
тыс тырып, үнемі �зімізбен бірге 
ертіп жүреміз», – дейді. 

Осылайша, «Жасыл Астана» 
эко-айлығы аясында �ткен ал-
ғашқы жалпықалалық сенбілікте 
бес ауданда 8 мыңға жуық жасыл 
желек отырғызылып, қала аума-
ғынан мың тоннадан астам қоқыс 
жиналды. Сенбіліктер сериясы 
алдағы уақытта да жалғасын тап-
пақ. Сондай-ақ 2027 жылға қарай 
85 учаскеде саябақтар мен ты-
нымбақтар салу, «Жасыл бел деуде» 
650 мың ағаш отырғызу, 2,4 мыңнан 
астам қоқыс контейнерін орнату, 
коммуналдық к�лікті газға к�шіру, 
жыл сайын 200-ден астам аула мен 
қоғамдық орынды абаттандыру 
к�зделіпті.

Шарада денсаулық сақтау, білім 
беру, құрылыс, қызмет к�рсету се-
кілді �мірлік маңызды салалардан 
бос жұмыс орындарын табуға бо-
лады. «Астана жастары» жастар ре-
сурстық орталығының қызмет кері 
Олжас Хамитовтің айтуынша, Esil 
University-мен бірлесіп «Астана жас-
тары» жастар ресурстық орта лығы, 
халықты жұмыспен қамту орта лы-
ғымен бірге жастар үшін ке зекті бос 
жұмыс орындары жәр мең кесін �т-
кізген. Бұл жолы 50 ком пания 500-ге 
жуық жұмыс ор нын ұсын ған. Олар-
дың қатарында мем лекеттік қыз-
мет істері агент ті гінің Астана қала-
сы бойынша депар та мен ті, банк тер 
және басқа да мекемелер бар.

Сондай-ақ Esil University жәр-
меңкесінде жұмыс тапқысы келе-
тіндер к�п болды. Xйткені мұнда 
бірнеше жұмыс берушімен сұх-
баттасу мүмкіндігі жасалды. Уни-
верситет �кілі Бекаршын Жұма-
нова мұндай шара жастардың �мір 
жолында жақсы қызмет тауып, ары 
қарай маман болып қалыптасуына 
жағдай жасауға арналған таптырмас 
орын екенін алға тартып отыр. Се-
бебі жастар �зінің қарым-қабілетін 
к�рсетіп, жүрегі қалайтын жұмыс 
орнын табуына септігін тигізу үшін 
бірнеше таңдау жасауына жәрмең-
кеде толығымен жағдай жасалған. 

– Біз – �з шығармашылығы 
арқылы тың ойлары, идеялары бар 

жас студенттерді іздейтін ком-
паниямыз. Бізде тұрақты жалақы, 
ресми жұмысқа орналасу, карье-
ралық �су, тату ұжым бар. Сту дент-
тер бізге түйіндемелерін береді, біз 
олармен байланыс орнатамыз, 
олар бізге �ндірістік практикаға 
немесе жұмысқа орналасуға келе 
алады, – деп атап �тті персонал 
ж�ніндегі  менеджер Қымбат 
Сүлейменова.

Жәрмеңкеге келушілердің де 
ұйымдастырушыларға айтар ал-
ғысы шексіз. Мәселен, елордалық 
студент Теміртас Шаймерден жәр-
меңкеге келген к�птеген компа-
ния лардың ұсынып отырған бос 
жұмыс орындарымен танысудың 
мүмкіндігі туғанына дән риза. 

– Кез келген компанияда іс 
тәжірибеден �тіп, ары қарай тұ-
рақты жұмысқа тұруға да болады 
екен, – дейді ол. 

Ал Фариза Ділімбетова бір 
жылдан кейін диплом алады. Бірақ 
қазірдің �зінде тәжірибе жинау 
үшін жұмыс іздеп жүр. Тәжірибесіз 
жұмысқа орналасу қиындығын 
білетін ол да студент үшін мұндай 
іс-шаралар жақсы жұмыс орнын 
табудың тамаша мүмкіндігі бола-
рын айтып отыр. 

Айта кету керек, былтыр осын-
дай жәрмеңкенің арқасында 250-
ден астам адам жұмысқа орнала-
сыпты. Оның ішінде 160-тан астам 
жұмыс беруші мен 2,5 мыңға жуық 
жас қатысса, барлығы 1800-ден 
ас там бос жұмыс орны берілді. 
Сон дықтан Астанада бос жұмыс 
орындары жәрмеңкесін тоқсан 
сайын тұрақты ұйымдастырудың 
маңызы зор. 

Ж.МҮСІЛІМ

ҚАЛАНЫ КӨРКЕЙТУ –

ҚОҒАМДЫҚ БОРЫШ
Елорда т	р
ындары «Жасыл Астана» экологиялы� айлы
ы аясында 	йымдас-

тырыл
ан жалпы�алалы� сенбілікте ж	дыры�тай ж	мылып ж	мыс істеді. �аланы� 
62 мы�нан астам т	р
ыны, оны� ішінде �о
ам �айраткерлері, е�бек 	жымдары, 
мемлекеттік органдарды� �ызметкерлері, бизнес "кілдері, спортшылар бастап, 
ж	рт �оштап �ала келбетіні� к"ркеюіне атсалысты. 

ЖӘРМЕҢКЕГЕ ЖАСТАР 
КӨП КЕЛДІ

То�сан сайын т	ра�ты т%рде 	йымдастырылатын бос 
ж	мыс орындары жәрме�кесіне �атысып жат�ан ж	мыс 
берушілерді� �арасы к"п. Астаналы� студенттер мен ж	-
мыссыз жастар "здеріне 	на
ан бос ж	мыс орын да рымен 
танысып, маманды� бойынша �ызмет етуге �а тысты да 
�ызы�тыр
ан сауалдарын �ою
а м%мкіндік алды. 

ИНТЕРНЕТТІ РЕТТЕУ
ШЕКТЕУ МЕ?
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�зекті

(Басы 1-бетте)

Жалпы, тау-кен металлургия �неркәсі-
бінің жалпы ішкі �німдегі үлесі 17,5 пайыз 
ша масында, экспорт құны 10,5 млрд дол-
ларға жуықтайды. 2021 жылы мемлекеттік 
бюд жетке салық түсімдері 25 пайызға �сіпті. 
Се бебі әлемдік шикізат нарығындағы ба-
ғалар біршама �скен болатын. Алайда был-
тыр тау-кен �неркәсібіне шетелдік ин вес-
тицияның 11,7 пайызға артуына қара мастан, 
сектордағы �сім қайта т�мендеді. Жоғарыда 
айтқанымыздай, халықаралық нарық қанша 
құбылғанымен, салада жаңа техника жоқтың 
қасы, к�бі – кеңес дәуірінен қалған, әбден 
тозған технологиялар, оның үстіне басқару 
тәжірибесінде қиындықтар бар.

Бұл жайттардан құзырлы органдар да 
хабарсыз емес, мәселені ашып айтудан 
қашпайды. С�йте тұра, күрделі мәселелер 
бүгін-ертең шешіле қоймасы тағы анық. 
Ендеше, қазынаны қампайтып отырған 
саланың үдерісіне к�ңіл толмастық қашанға 
дейін созылары белгісіз. Жер қойнауын 
игеру мен аса маңызды пайдалы қазба-
лардың �ндірісін дамытуға қатысты �зекті 
мәселелер к�терілуде. Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму вице-министрі 
Иран Шарханның айтуынша, пайдалы қаз-
балардың қоры жағынан еліміз үздік мем-
лекеттердің қатарында. 2017 жылы жүр-
гізілген құқықтық реформа арқылы гео-
логиялық барлауға жеке инвестицияларды 
тартуға жол ашылыпты.

«Қабылданған шаралардың нәтижесінде 
700-ден астам отандық юниор компания 
құрылып, сондай-ақ республикаға әлемдік 
нарықтың ірі ойыншылары тартылды. Қазір 
белгіленген учаскелерде зерттеу жұмыс та-
рын нығайтып, геологиялық мәлімет алу-
дың перспективаларын айқындау үшін 
мем лекеттік бюджеттің есебінен жер қой-
науына мемлекеттік геологиялық зерттеу 
жүргізіліп жатыр», – дейді ол.

Зерттеу демекші, еліміз расында пай-
далы қазбаларға бай болғанымен, игеріл-
мей жатқаны жетерлік. Соның бәрі, түптеп 
кел генде, салада жүйелі зерттеудің аздығын 
к�рсетеді. Енді кеш те болса Геология 
комитеті 2027 жылға дейін белгіленген 
отандық геология саласын дамыту тұжы-
рымдамасын іске асыруда.

«Қазақстанда геологиялық зерттеу 
мен барлау жұмыстарын күшейту үшін 
жүйелі шараларды қабылдауға тура кел-
ді. Осы бағыттағы �зекті мәселелерді 
ше шудің те тіктері Геология саласын да-
мытудың 2027 жылға дейінгі тұжы рым-
дамасында айқын далған. Маңызды құ-
жат тың негізгі мақса ты – пайдалы қаз-
ба ларды барлау ісіне инвестиция тарту 
үшін қолайлы жағдай жа сау», – деп мә-
лімдеген комитет.

Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму министрлігінің дерегінше, «Жер қой-
науы және жер қойнауын пайдалану тура-
лы» кодекс қабылданғаннан бері Қазақстан 
2023 жылдың 27 наурызы мен 1 қыркүйегі 
аралығындағы мемлекеттік жер қойнауы 
қорын басқару бағдарламасына шамамен 
1,6 миллион шаршы шақырым аумақты 
енгізген. 

Ендігі мәселе – ескі технология. Қазақ-
стан Үкіметінің бағалауынша, цифрлы 
технологияның жұмыс істеуі 25 млрд доллар 
пайда әкелуі мүмкін. Соның 9 миллиарды 
тау-кен секторынан алынбақ. Алайда елде 
2017 жылы �ткізілген талдау деңгейіне 
қарасақ, жағдай мәз емес. Себебі к�птеген 
тау-кен байыту және металлургиялық ком-
бинаттар Кеңес заманында тұрғызылған, 
тиімділік пен �ндіріс қауіпсіздігі бойынша 

талаптарға сай емес. Тау-кен кәсіпорында-
рының жартысынан астамы әлі 2.0 Ин-
дустрия кезеңінде, толық автоматтан-
дырылмаған. Сала бойынша сарапшы Артур 
Поляковтың айтуынша, елде қатты қазба 
байлықтың түр-түрі бар, бірақ соны іздес-
тіру, барлау жұмыстары кенжелеген. Ши-
кізат потенциалын айта келе тоқтайтын бір 
байлам – жер қойнауын пайдалану сала-
сында жаңа саясат енгізу қажет.

«Жаңа саясат енгізгенде ғана тәуір эко-
номикалық нәтижеге қол жеткізіп қоймай, 
жаңа зауыт салуға дайын шетелдік ірі ком-
паниялар үшін перспективалы болып к�рі-
нуге болар еді», – дейді ол.

К�МІР �ҢДЕУГЕ ДЕ 
К�ҢІЛ Б�ЛУ КЕРЕК 

Жалпы, тау-кен �неркәсібін айтқан 
тұста к�мір �ңдеуді де назардан тыс қалдыра 
алмаймыз. Қазір к�гілдір отынмен қамту 
үлесі артуда, балама қуат к�здері дами 
бастады. Соның нәтижесінде, отандық 
энергетика нарығында к�мірге деген сұра-
ныс біршама азайған. Cйтсе де, қатты 
отынның бұл түрін кәдеге жаратудың басқа 
да амалдары жетерлік. Ресми дерекке жү-
гінсек, жыл сайын елімізде шамамен к�-
мірден 3,5-4 мың тонна к�лемінде кокс 
�німі �ндіріледі. С�йте тұра 2016-2020 
жылдар кезеңінде Қазақстанға �зге елдерден 
4 млн 500 мың тоннадан астам кокс им-
портталған. Тау-кен кәсіпорындарында 
атал ған �німге тапшылық байқалып отыр-
ғанын, сондай-ақ оны сырттан қымбат ба-
ғаға алуға мәжбүр екені байқалады. Сала 
мамандары к�мірді ұқыпты �ңдеу арқылы 
одан жасанды графит, нафталин және 
антрацен сынды пайдалы �німдер �ндіруге 
болатынын к�птен айтып жүр. Тұтастай 

алғанда, к�мірді қайта �ңдеу ісі 400-ден 
астам түрлі �німнің �ндірісіне жол ашады. 
Ал олардың құны кәдімгі к�мірдің құнынан 
20-25 есе жоғары.

К�мір-химия саласының дамуы қатты 
отынның сапасын жақсартуға ықпал етеді. 
Мәселен, Ұлыбританияда түтінсіз жанатын 
к�мірді �ндіру тәсілдері зерттеліп, оны жағу 
кезінде атмосфераға заттар таратпаудың 
технологиясы меңгерілген. Сондықтан 
к�мір шикізатының маңыздылығын 
ескеруіміз қажет. Еліміздегі жылу электр 
стан саларында электр энергиясының ша-
мамен 70 пайызы к�мірді жағу арқылы 
�н діріледі. Бір жағынан Қазақстандағы 
к� мірді �ңдеу саласының кенжелеп қалуы 
тиісті жобаларды іске асырудың қымбат-
тылығы мен мемлекеттік қолдаудың жоқ-
тығымен тікелей байланысты. 34 млрд 
тонна к�леміндегі к�мірдің үлкен қоры бар, 
әлемдік к�мір қорының 4 пайызына иеміз. 
Бұл тұста жанымыздағы Ресейдің тәжі-
рибесіне жүгінсек те артық етпейді. К�рші 
елде к�мір �неркәсібін дамыту бағдарлама-
сы аясында к�мір �неркәсібінің перс-
пективалы бағыты ретінде �ңірлердегі 
к�мірді терең �ңдеуге басымдық берілген. 
Салықтық жеңілдіктер береді, �ндірушілерді 
ынталандыра алады.

Түйіндей келгенде, тау-кен саласында 
ең маңызды екі мәселе тұрғанын аңғардық. 
Біріншісі әлі күнге дейін жүйелі зерттеудің 
дамымағаны болса, екіншісі – ескірген 
технологияның �рге шығармай тұрғаны. Ал 
оның бәрі сайып келгенде қаржыға ті-
релетіні анық. Шетелдік ірі компаниялар 
атсалыспайынша, проблемаларды толық 
шешу мүмкін емес секілді.

 
М.Т�ЛЕУ

ТАУ-КЕН САЛАСЫНЫҢ ТҮЙТКІЛДІ ТҰСЫ 
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LRT ІСІНЕ 
ҮКІМ 
ШЫҚТЫ

Елордада�ы Astana LRT 
�ры-
лы сына 
атысты 
ылмысты
 іс 
бо йынша сот �кімі шы
ты. 

Іске т�релік жасаған судья Виктория 
Семенованың айтуынша, Ачилов, Cбді-
хамитов, Ардан және Сұлтанбеков кел-
тірген материалдық залал үшін мемлекет 
пайдасына 728 миллион 806 мың 747 теңге 
қайтарылып, 21 миллион 864 мың 202 
теңге к�лемінде мемлекеттік баж �ндіріп 
алынады. Материалдық залалды �теу мақ-
сатында мемлекет пайдасына Аманжолов, 
Нұрпейісов, Cбдіхамитов, Ардан, Сұлтан-
бековтен бюджетке 1 миллиард 736 мил-
лион 915 мың 564 теңге қайтарылып, 52 
миллион 107 мың 467 теңге м�лшерінде 
мем лекеттік баж �ндіріп алынады.

Мемлекет пайдасына Қасабаевтан 20 
миллион 583 мың 333 теңге қайтаралып, 
617 мың 500 теңге к�лемінде мемлекеттік 
баж �теледі.

Материалдық залалды �теу үшін Мү-
сеновтен мемлекет пайдасына бюджетке 
13 миллион 333 мың 333 теңге қайтарылып, 
400 мың теңге м�лшерінде мемлекеттік 
баж �ндіріп алынады.

Cбдіхамитовтан мемлекет пайдасына 
204 миллион 651 мың 785 теңге қайта ры-
лып, 6 миллион 139 мың 554 теңге м�л ше-
рінде мемлекеттік баж �теледі. Мате риал-
дық залалды �теу бойынша мемлекет 
пайдасына Аманжолов, Нұрпейісов, 
Cшім, Ардан, Сұлтанбековтен 1 миллиард 
133 миллион 283 мың 923 теңге қайта ры-
лып, 33 миллион 998 мың 518 теңге к� ле-
мінде мемлекеттік баж �ндіріп алынады. 

«Сотталғандарға азаматтық талап қою 
б�лігінде үкімді ерікті түрде орындау үшін 
30 тәулік белгіленді», – деп толықтырды 
судья.
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Дарабоз білімпаздың адам-
шылық, ізгілік, кісілік, ұстаздық, 
имандылық қасиеттері, мейірбан 
келбеті, мәселенің мәнісін жү-
йелі, жинақы, бейнелі баяндап, 
аудиторияны намазға ұйытқандай 
еліттіруі, шабыттандыруы, әділ-
дігі мен әдебі, қағілезділігі мен 
қырағылығы, сыпайылығы, сыр-
баздығы қандай еді! «Академик» 
деп қол қою $уезов пен Сәтбаевқа 
лайық, кейде 'з-'зімнен ұяламын 
деуші еді. «Анам Ханша әнші еді, 
ел адамдары Абайды жақсы бі-
летін еді, әнші-күйші, қиссашы, 
'леңшілердің ортасы еді, әкем 
халық дастандарын тақпақтап, 
мәнерлеп оқып отыратын-ды» 
деп сыр ашатын. «Қазақтың мем-
лекеттік қыздар педагогика инс-
титутында ұстаз болып жүрге-
німде Мәлік Ғабдуллин Акаде-
мияға жарты айлық к'лемінде 
қызметке алған еді. Сол бір жыл-
дарда $уезов Абай шығарма-
ларының түп-т'ркінін сақтауға, 
жаңа ғылыми толық академиялық 
басылымын әзірлеуге басшылық 
жасады, бар қайрат-жігерін, бі-
лімін сарқа жұмсады. Осы бір 
берекелі істің нәтижесінде Абай, 
$уезов мұрасына ден қойғаным 
ақиқат. ҚазМУ-дегі дипломдық 
жұмысымның тақырыбы – 
«Абай дың эстетикалық к'зқа-
расы» еді. Ғылыми жетекшім 
про фессор Бейсембай Кенжебаев 
та, ресми сарапшы Мұхтар $уезов 
болған-ды. Демек, осы ұстазда-
рым ның к'шбасшылығы арқа-
сында КСРО Ғылым академия-
сының Шығыстану институтына 
аспирантураға қабылданғанда 
Абайдың шығармашылық 'мір-
баяны бойынша зерттеу жүргі-
зетін ниетте бекінгенім рас», – 
деп Зәки аға ғылым жолына қа-
лай түскенін аңдатушы еді.

«Іс үстінде 'зім жүйрік, шар-
шы топта с'зім жүйрік» дегендей, 
академик Зәки Ахме товтің ғы-
лыми-шығармашылық еңбегі-
нің, ересен білімінің, жи ған-
терген тәжірибесінің, с'йлеу 
ше берлігінің, даналық 'негесі-
нің, шиыршық атып ой толға уы-
ның тегеурін-қуатын 1970 жылы 
ҚазМУ-де ұстазымыз Зейнолла 
Қабдоловтың докторлық диссер-
тациясына ресми оппонент ре-
тінде с'йлегенде барынша та-
ңырқап тыңдадым. Сонда би-
лерше толғанып-буырқанып 
шабыттанды. Докторлық зерт-
теуді ғылыми-методологиялық 
к'зқарас тұрғысынан талдап 
түсіндірді. С'йтіп, зерделі ой-тұ-
жырымдары киелі қауымды ерек-
ше тәнті етті.

Ойы да, жүзі де жарқын зия-
лыны к'ру, тыңдау бір қызықты 
к' рініс қой. Сонан соң 1973 жы-
лы $ди Шәріповтің докторлық 
диссертациясының авторефера-
тын табыстадым. 1975 жылы Ака-
демияның корреспондент-мү-
шесі атанып, М.$уезов атындағы 
$дебиет және 'нер институты 
директорының орынбасары әрі 
Қоғамдық ғылымдар б'лімше-
сінің академик-хатшысы қыз-
метін атқарды. Институттың ғы-
лыми әлеуетін 'ркендетуге, ақыл-
кеңес беруге, қолжазбалардың, 
диссертациялық жұмыстардың 
сапасын арттыруға, $уезовтің 
дәстүрін жалғастыруға, ғылыми 
ойлаудың шарттарын мұқият 
сақтауға елеулі үлес қосты. Та би-
ғатына жарқылдап-саңқылдап 
жүру тән екен. Тағылым-тәжі ри-
бесімен, жазу 'нерімен б'лісті. 
Ойды шебер, кестелі жеткізуге, 
шығарманың мазмұнын, сыр-
сипатын тайға таңба басқандай 
айна-қатесіз танытатын айқын 
тақырып таңдауға үйретті.

1976 жыл болатын. Dлеңта-
нушы менің «Қазақ 'леңінің 
әуез ділік ерекшеліктері» дейтін 
диссертациямның қолжазбасын 
қопара оқып, ақтарып, жан-тә-
німен құлағыңа құятын. Dстіп 
отырғанда, «Сен осы $ди Шәрі-
повтің авторефератын әкелгенде, 
диссертацияңның алғашқы та-
рауларын неге к'рсетпегенсің?» 
деді. 2 жыл бұрынғы ЖОО-ның 
азан-қазан ғимарат ішінде к'р-
генін ұмытпапты. Бір сәтте ака-
демик Мұхамеджан Қаратаев есік 
ашып кіріп келгенде, «Мұқа, ен-
дігі жолы келерсіз, жұмыс тал-
қылап отырмыз» деді. Міне, Зә-
кеңнің ғылыми қолжазбаға деген 
ықыласты к'зқарасы.

Институттың ғылыми кеңе-
сінде талай-талай диссертант -
тың сілікпесін шығаратын-ды, 
шынайы ғылым жасау мақсатын-
да арадай талайтын-ды. Жалпақ-
шешейлік, мәйм'ңкелеу жоқ-ты. 
Мысалы, Тұрсынхан $бдірахма-
нованың, Бейсенғали Наурыз-

баевтың, Едіге Тұрсыновтың, 
Мұхамедрахым Жармұха медов -
тің, Ақтай Тұрбековтің, Тұр лы бек 
Сыдықовтың диссертация лары. 
Сондай-ақ менің докторлық 
еңбегім. Зәки ағаның байсалды, 
салиқалы кеңестері 'згеше еді. 
Түйіндеп, тұжырымдап, жинақ тап 
айтатын-ды. Абайдың 150 жылды-
ғына орай бір топ ғалым 'з алдына 
жеке-жеке еңбектерін жыпыр-
латып ұсынғанда, солар дың бар-
лығын тастүйін қып бір мақсатқа 
біріктіріп, мемсыйлыққа ұсын-
дырған-ды. Немесе Немат Келім-
бетовтың ежелгі дәуір бо йынша 
жазған оқулығының б' лімдеріне 
жаңаша ат қойып, ғы лыми дис-
сертацияға айнал дыр ған-ды.

$р ғалым 'зінің жұмысын 
ұршықша иіріп, иін қандырып, 
терең толғағанды ұнататын. Шы-
ғыстанушы С.Маловтың ММУ-
де түркітанудан лекция оқитынын 
сүйсініп айтатын еді. ММУ-де де 
ондай мамандар бар, бірақ та 
С.Малов майталман ғой дейтін.

Зәки аға кісі к'ңілін қалдыр-
майды, «адам баласын к'ркейсін, 
к'сегесі к'герсін» деп тілейді. 1997 
жылдың қыркүйегінде менің же-
текшілігіммен Ербол Тілешов 
«Мағжан Жұмабаев поэзия сын-
дағы романтизм» деген тақы рыпта 
КазГУ-де кандидаттық дис сер-
тация қорғамақшы еді. Зә кеңе 
«Бірінші оппонент болы ңыз шы» 

деп қолқа салдым. Ке лісті. Дәл 
сол күндерде Dскемен жақта Зә-
кең нің нағашысы к'з жұмады, 
диссертацияны сол жақта жүріп 
оқып, пікірін жазады. Не деген 
қамқорлық! Не деген ірілік!

Бұл орайда академик Зәки 
Ахметовтың тағдыр анықта ғыш-
тық ұстанымын 'з с'зімен 'р-
нектейік: «Dмірде адамның бір 
тірегі болу керек қой. Менің ті-
регім – ғылым, әдебиеттану, зерт-
теу, насихаттау (оқыту)».

Академик З.Ахметовке зама на 
ғұламалары академик В.Жир-
мунский (1891-1971) 5 рет, ака де-
мик М.Алексеев (1896-1981) 3 рет 
хат жазып, оның 'леңтануға әкел-
ген айтулы жаңалықтарын атаған. 
Ал 'зінің ұстазы, орхон жазба 
ескерткіштерінің білгірі С.Малов 
(1880-1957) 1949 жыл дың 25 жел-
тоқсанында жазған хатында «ме-
нің 70 жылдық ме рейтойымды 
атамаңдар, 'йткені ретсіз мадақ-
тау, қолпаштау менің жүрегімді 
тынышсыздандырады» депті.

Ұстазының осы бір жүрек-
жарды лебізі шәкіртінің де бар 
болмысын жаулап алған сияқты. 
Dзім араласқан 30 жылдай уақыт 
ішінде Зәки ағаның харакетінен, 
с'зінен қылаудай мін к'рмеппін.

Оның «Абай және Лермонтов» 
дейтін кандидаттық диссертация-
сының ғылыми жетекшісі, к'не 
түркі жазбаларының асқан білгірі, 
мәтінтанушы, КСРО ҒА коррес-
пондент-мүшесі С.Малов, орыс 
әдебиеттану ғылымы бойынша 
кеңесші Еуропа, Шығыс әде бие-
тінің майталманы, «Едіге», «Қа-
расай – Қази» жырлары хақында 
зерттеулер туындатқан В.Жир-
мунский, Ислам тарихынан лек-
ция оқыған академик И.Крач-
ковский жас ғалымның ғылыми-
шығармашылық әлеуетінің ке-
мелденуіне әсер етті. Dзі де орыс, 
Еуропа, Шығыс халықт арының 
әдебиетінен мол сусындады.

Орыс тілінде Пушкин, Лер-
мон тов, Некрасов поэзиясының 
мән-мазмұнын, рухын, астарын 
жыға танып, жатқа т'гілдіретін 
сахараның жас наушасы Зәки 
Ахметов 19 жасында жасындай 
жарқылдап, яғни 1947 жылдың 
қыркүйегінен бастап 1949 жыл-
дың мамырына дейін Ленин град 

Мемлекеттік университетінің 
Шы ғыстану факультетінде дәріс 
оқығаны қандай ғанибет де се-
ңізші! Жас болса да қазақ бала-
сының шалқар білімін білім-
паздардың ордасы, ойшылдар-
дың ортасы кәдеге жаратты. Бұл 
де геніңіз – тектіліктің, терең-
діктің, зиялылықтың, пассио-
нарлық құл шыныстың нақты 
к'рінісі ғой.

Академик Зәки Ахметов ұлт-
тық 'леңтану ғылымында ай-
рықша кесек ғылыми ой-тұ-

жырымдар 'рбіткен зерттеуші, 
оның «Казахское стихосложение» 
(1964), «Dлең с'здің теориясы» 
(1973), «Қазақ 'леңі теориясы-
ның негіздері» (2002), «Поэзия 
шыңы – даналық» (2002) атты 
зерттеулері айғақ. Dлеңтанушы 
З.Ахметовтің к'рсетуінше, поэ зия 
тілі мен к'ркем формалар таби-
ғатын ұғып-түсіну үшін 'лең құ-
рылысының ішкі құпиясын тек -
серіп-талдау, тану аса мәнді. Ра  -
сында, 'лең – аса күрделі, сан 
қыр лы құбылыс, халықтың к'р-
кем дік дүниетанымы. Бұған Зә-
кеңнің музыкалық қабілеті, яғни 
скрипкашылығы к'мек тескен.

Академик З.Ахметов шығыс-
танушы Т.Ковальскийдің түркі 
поэзиясы тарихында ұқсастық 

пайда болуын ерте дәуірге жат-
қызғанын қуаттайды. Академик 
В.Радлов түркі поэзиясындағы 
ұйқастың дамуы араб-парсы әде-
биетінің әсерінен деп жазады. 
Ұйқасу реті АААБ болып келу  
Шығыс халықтары поэзиясына 
тән. Түптеп келгенде, осындай 
ұйқасым тәртібі Абайда бар, тіпті 

Махмұт 
Қашғариде де қолда-

ныл ған дейді. Яғни, 'лең с'здің 
құрылымы – тарихи үрдіс.

Е.Бертельс Махмұт Қаш ға-
ридің «Диуани лұғат ат-түрік» 
шығармасындағы кей бір поэ-
зиялық мұралардың ұй қасқа 
құрылатынын орынды кел тіреді. 
Академик В.Жирмун ский мен 
Х.Зарифов түркі поэ зиясындағы 
ұйқастың пайда бо луын син-
таксистік парал ле лизм мен бай-
ланыстырады. Академик Зәки 
Ахметов ұйқастың сон шалықты 
жоғары дәрежеде дамуына, кең 
қолданыс табуы на ұлттық поэзия 
тілінің бейнелі лігі, с'здің табиғи 
әуезділігі, с'йлеудің ыр ғақтық-
синтак сис тік түзілісі ықпал еткен 
деген тұжырым жасайды.

Ұлттық 'леңтану ілімі тари-
хында академик Зәки Ахметов 
ұйқастың фонетикалық жүйесіне, 

буын құрылысына, дыбыстар 
(дауысты, дауыссыз) үндестігіне, 
ырғақ табиғатына т'ркіндестігін 
терең зерделейді. Оның к'рсе-
туінше, ұйқас – поэзияның басты 
сипаты, тармақ соңындағы с'з-
дердің үйлесімі, дыбыстық жара-
сымдылықтар, 'леңнің ырғақ-
тық-интонациялық құрылы мы-
ның айрықша тұрақты тетігі. 
Ұйқас – 'лең с'зді тармақтарға 
жік теудің к'рсеткіші. Ол к'р-
кемдік сана айнасында поэзия-
лық шығарманың ырғақтық 
жүйесіндегі негізгі элемент, тұтас 
буындарды әуезділікке к'шіретін 
тәсіл. Асылында, ұйқастың ырғақ 
пен интонацияға ықпалы орасан, 
семантикалық, к'ркемдік мәні де 
ерекше.

Зәки Ахметов еңбегінде ұйқас 
құрамындағы дыбыстың сапасы, 
әуезділігі, толық мәндегі акусти-
калық сәйкестігі, сингармо ния-
лық үйлесімдігі, түрлері (толым-
ды, толымсыз, құрамды, редифті) 
ғылыми-теориялық тұрғыдан 
байыпталады.

Ол ұйқасты ұлттық к'ркемдік 
дәстүрлердің баюымен, 'лең 
құрылысының күрделеніп ке мел-
денуімен біртұтастықта қарас-
тырып, қазақ 'леңіндегі ұйқас 
жүйесінің жоғары деңгейде са-
лаланып-сараланып дамуына 
ұлттық поэзия тілінің образды-
лығы, с'здің табиғи әуезділігі, 
с'й-леудің ырғақтық-синтак -
систік түзілісі, ұлттың тарихи 
сана сы ықпал еткен деген тұжы-
рым жасайды.

Академик Зәки Ахметов түркі 
поэзиясындағы ұйқас гармо ния-
сы туралы ой 'рбіткен шығыс-
танушылар Ф.Корш, В.Гордлев-
ский, Т.Ковальский, Е.Бертельс, 
эпостанушылар В.Жирмунский, 
Х.Зарифов сияқты оқымыс ты-
ларды ілтипатпен атайды. Ғұлама 
ғалым шумақ құрылысына тән 
сипат-белгілерді былайша к'р-
сетеді: 1) поэзиялық ойдың бел-
гілі бір дәрежеде аяқталып тия-
нақталуы; 2) 'лең с'йлемдері 
синтаксистік-ырғақтық тұрғыдан 
толық мүсінделіп, интонациялық 
толқындануының аяқталуы; 3) 
шумақтағы тармақ санының 
тұрақтылығы; 4) шумақ жасайтын 
тармақтарда ұйқас тәртібі қатаң 
сақталады.

Қазақ 'леңінің теоретигі ха-
лық поэзиясындағы ән-'леңде-
рінің түрлеріне ('лең, қара 'лең, 
айтыс, қайым, жыр, толғау, терме, 

тақпақ), қазақ 
ауыз әдебиетінің байырғы 

'кілдеріне (жырау, жыр шы, ақын, 
'леңші),  к'не түркі  жазба 
ескерткіштерінің тілі мен стиліне 
зейін аударады. Қазақ стан мен 
Орта Азия жерінде жаз ба әрі ауыз 
әдебиеті жоғары дәрежеде да-
мығанын және 7 буынды 'лең-
дерді қолданғанын атайды.

Ал 11 буын  ды 'леңдер түркі 
халық тары поэзиясында, атап 
айтқанда, 'збек, әзербайжан, 
қара қалпақ, татар жырларында 
және тәжік-иран әдебиетінде 
бар. Ф.Корштың жазуынша, 
әзербай жанда 11 буынды 'лең, 
ырғақтық 'рнегі 5+6, 6+5 түрі 
кең жайыл ғ ан. Осындай тоқы-
лыс Ясауи хикметтерінде ұшы-
расатынын Зәки Ахметов те 
к'рсеткен.

XVIII ғасырда 11 буынды қара 
'лең үлгісі кең қолданыс тапқан. 
«Ақтабан шұбырынды, Алқак'л 
сұлама» трагедиясына арналған 
«Елім-ай» қара 'лең үлгісімен 
буырқанып-бұрсанып айтылған. 
О заманда туған кесек дастандар, 
айталық, Жанақ жырлаған «Қозы 
К'рпеш – Баян сұлу» жыры және 
Абайдың «Ескендір», «$зім әң-
гімесі», «Масғұт», «Вадим» шы-
ғар малары қара 'лең түрімен 
кестеленген. Қиссалар да осылай.

Шумақ, тармақ, бунақ, ұйқас 
құрылысына енгізген жаңалық-
тарын ғылыми-теориялық тұр-
ғыдан тексеріп таразылайды. 
$сіресе, Абай Пушкин 'леңінің 
мелодиялық байлығын, түпнұс-
қаның рухын, сырын, инто на-
циясының нәзік реңктерін, ыр-
ғақтық суретін әсерлі жеткізгенін 
сипаттайды. Ауызекі с'йлеудің 
интонациясын кемелдікпен 
байытқанын тәптіштейді. Бұл 
орайда «Бай сейілді», «Ем таба 
алмай», «Тайға міндік», «Сұрғылт 
тұман дым бүркіп», «Жалын мен 
оттан жаралып», «Қуаты оттай 
бұрқырап», «Қатыны мен Ма сақ-
бай», «Қор болды, жаным», «Сен 
мені не етесің?», «Сегіз аяқ» 
'лең дері жаңашылдық құбы-
лыстарымен қызықтырғанын 
қадап айтады.

Поэзия мұхитынан, сұлу лық 
дүниесінен жеміс терген, жемі-
сін елге берген алтын ағаның 
білім дарлығына ділмарлығы, 
са нат керлігіне ар-ождан, рух 
тазалығы, к'ркем мінезі ұштас-

қан еді-ау! Иә, ғұламаның мұ ра-
сында ұлт тілінің керемет сы ры, 
рухы, к'р кемдігі, терең дігі, да-
налық дә рістері білік тілікпен 
сараланған.

1951 жылдың 5 қаңтарында 
«Абай және Лермонтов» деген 
тақырыпта кандидаттық диссер-
тация қорғайды. Осынау кесек 
зерттеуде Абайдың аударма са-
ласындағы үздік 'неріне, с'з 
сап тау шеберлігіне, к'ркемдік 
ойлау жүйесінің тегеурін-қуатына 
барынша терең талдау жасайды. 
Абайдың Лермонтовпен иық те-
ңестіріп тұратындығын әрі бә-
секелес те рухтас екендігін келісті 
әңгімелейді. Қыруар салысты-
руларды жүйе-жүйесімен жіктеп 
тексереді. Абайдың Лермонтовты 
құштарлықпен аудар-ғанының 
себебін ол «ерекше ызаның ақы-
ны, махаббаты ашумен уланған 
ақын» деп, 'те-м'те бүйрегі бұ-
рылып, ынтасы ауып, жүрегі қа-
лап жақын тұтқанын зерде лі-
лікпен таразылап түсіндіреді.

Абай аударған Лермонтовтың 
«Ой» деген 'леңі жайында «Дү-
ние, 'мір жайлы тынымсыз ойға 
батып, бәрін сынап, ақыл менен 
саралап, асқақ қиялға, үміт пен 
арманға әбден берілген күйі де; 
жазықсыз жапа шеккен, ауыр 
бейнет тартқан, к'птің атынан 
айтқан, азулы күштілерге айтқан 
қатты наразылығы да – бәрі де 
осы 'леңнен молынан сезіледі» 
деп жазған. Демек, зерттеуші те-
рең тамырластықты, т'ркін дес-
тікті, сарындастықты аңғарған.

Задында, Зәки Ахметов абай-
тану мен лермонтовтануға жа-
ңашыл құбылыстар енгізді. Жас 
ғалымның тұжырымды ой-пі-
кірлерін академиктер Крач ков-
ский, Струве, Баранников, про-
фессорлар Ефимов, Берков, 
к'р  некті лермонтовтанушы 
В.Ма  нуйлов қолдап қуаттады. 
С'йтіп, оқу мен жазуды, тыңдау 
мен с'йлеу 'нерін, қысқа қа-
йырғанда, бірнеше 'нер түрін 
түбегейлі меңгерген рухани бал-
ғын қасиеттің иесі Зәкең зиялы 
ойшыл қауымның, озат та үлгілі 
ортаның барша жақсылықтарын 
бойына тұтастай сіңірді. Осы 
кезде ұлттық әдебиеттану ғы-
лымының болашақ ту ұстаушы сы 
ретіндегі алғышарттары қа лып-
тасты. С'зіміз дәлелді болу үшін 
ғылыми жетекшісі, орхонтанушы 
С.Маловтың пікірін келтіре кет-
кен дұрыс. Ол кісі: «Шәкіртімнің 
ғылыми танымының тереңдігіне, 
зерделілікпен ой толғауына, білім 
деңгейіне және еңбексүйгіштігіне 
дән разымын» деген екен.

Зәки Ахметов 1965 жылдың 2 
ақпанында докторлық диссер-
тация қорғағанда академик-
жазушы Сәбит Мұқанов былай 
деген: «Dлең құрылысы туралы 
бұрын да аз жазылған жоқ. Зәки 
Ахметов соларды түгелдей елеп-
екшеп, ескеріп, қазақ 'леңін 
жаңаша пайым, таным, к'зқарас, 
тарихи зерделілік тұрғысынан 
терең зерттеген. Оның «Қазақ 
'леңінің құрылысы» атты зерттеу 
еңбегі – бұған дейін айтылмаған 
толымды, к'ңілге қонымды 
пікірлер айтуымен құнды».

Академик В.Жирмунский 
Зәки Ахметовтің «Қазақ 'леңінің 
құрылысы» зерттеуін түркітануға 
және 'лең теориясына қосылған 
бағалы еңбек деп есептейді. 

Профессор Темірғали Нұрта-
зин: «Dлең құрылысының нәзік 
құбылыстарын тамыршыдай д'п 
басып, жатық тілмен ұғынықты 
жеткізетін сирек талант иесі», – 
дейді.

Академик-жазушы Зейнолла 
Қабдолов: «Зәки Ахметов биік 
эрудициясымен баурайды, та-
мыр-тереңімен қопара тексереді, 
аса білгірлікпен, үлкен мәде-
ниетпен, білімдіге тән әдеп-иба-
мен с'йлейді, жазады. Толға ныс-
тары мен талдаулары жан-жақты, 
терең, кең. Жан сарайының кір-
шіксіздігі сондай, алыс-жақынға 
қылдай кінәрат келтірмейтіні 
былай тұрсын, 'зінде тіпті тірі 
пендені жек к'ру сезімі атымен 
жоқ еді; адам атаулыға тек ғашық 
к'збен қарайтын. Қазіргі қазақ 
әдебиеттануының күмбезін тіреп 
тұрған күміс баған еді». 

Ұлт санаткері Зәки Ахметовтің 
әдебиет тарихы мен теориясы, 
ұлттық поэтика мен 'лең жүйесі, 
абайтану мен әуезовтану жайын-
дағы монографиялары Қазақ-
станның гуманитарлық ғылымы 
тарихында жарқын белес болып 
есептеледі. 

Серік НЕГИМОВ,
Л.Гумилев атындағы 
ЕҰУ-дың профессоры

тағылымытағылымыТТАРЛАНБОЗАРЛАНБОЗ
ТӘЛІМГЕРТӘЛІМГЕР

Академик Зәки Ахметов – ұлттық әдебиеттану 
ғылымы тарихында, әсіресе қазақтың өлеңтану, 
абайтану, әуезовтану тәрізді күрделі салаларында 
салиқалы, сүйекті еңбектер қалдырған айтулы 
оқымысты. Ұлттық поэтика, әдебиет тарихы мен 
теориясы, стилистика, текстология, жалпы сөз 
өнері, қоғамдық ой-сана, Алаш әдебиеті 
жайындағы тарихи-ғылыми қағидаттар мен 
құндылықтарды, негізгі ғылыми ұғымдар мен 
терминдер жүйесін, ғылыми тіл ерекшеліктерін, 
көркемдік дүниетанымға орай сөз қолдану 
тәсілдерін терең пайымдап, зерделеген білгір еді. 

Поэзия мұхитынан, сұлулық дүниесінен жеміс 
терген, жемісін елге берген алтын ағаның 

білім дарлығына ділмарлығы, санат керлігіне 
ар-ождан, рух тазалығы, к'ркем мінезі 

ұштасқан еді-ау! Иә, ғұламаның мұрасында 
ұлт тілінің керемет сыры, рухы, к'р кемдігі, 
тереңдігі, даналық дә рістері біліктілікпен 

сараланған.
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Т�ркістан облысына �арасты  
Отырар ауданыны� 55 мы��а жуы� 
т�р�ыны биыл та�ы да шіркейді� 
шырмауында �алды. Былтыр дәл 
осы уа�ытта аудан�а �арасты барлы� 
ауылды шіркей басып, ж�рт к�шеге 
шы�а алмай �ал�ан. Т�рт т�лік мал 
мен егін шаруашылы�ымен жан 
ба�атын ж�рт ерте к�ктемнен бастап, 
жазды� бел ортасына дейін �сті-
басын т�мшалап, шіркеймен арпа-
лысып шы��ан. Облыс басшылы�ы 
мамандарды� зиянкестерді дәрілеу 
ж�мыстарына �лгермей �ал�анын, 
жа�дай ушы�ып бара жат�ан со� �ана 
жергілікті билік әрекетке к�шкенін 
ашы� айт�ан. С�йтіп, жергілікті  
билік шектен тыс к�бейген шіркейге 
�арсы �ау�арсыз болып шы��ан. 
Ж�рт тор бас киіммен, �сті-басын 
т�мша лаумен әбіржіп, «&лмес ��л�а 
келер жазды�» кебімен шіркей 
жойылатын шілдеге де жеткен-ді. 

Назгүл НАЗАРБЕК

МАЛДЫҢ Т	ЛІН ТАЛАП 	ЛТІРДІ
�кінішке қарай, билік �ткен жылдан 

сәл де болса сабақ алмапты. Баяғы жартас  
– сол жартас. Кабинеттерінде �з жұмыс-
тарын алаңсыз атқарып отыр. Ал Сырдария 
�зені мен К�ксарай су қоймасының маңа-
йын да орналасқан ауыл-аймақ тұрғын-
дарын наурыз айынан бері шіркей әбігерге 
салып қойды. Қазір күн жылынған соң тіпті 
к� бейді. Шаруалардың нағыз қарбаласы 
қы за тын уақытта қол байлап қойған шір-
кей лердің әлегі әбден титықтатып тұрға-
нын айтады. Ауыл азаматтары әлеуметтік 
желі, БАҚ құралдары арқылы дабыл қағып 
жатса да, құзырлы орган �кілдері дәрілеп 
жатырмыз деген сырғытпа жауапты айтып, 
алаңсыз отыр. 

Шеңгелді ауылының тұрғыны Хамит 
Адасқанов ауыл жұрты соңғы 10 жылдан 
бері, яғни К�ксарай су қоймасы салынғалы 
шіркеймен алысып, азапты күндерін 
�ткізіп жатқанын айтты. *сіресе, былтыр 
және биыл шіркейдің ж�ні б�лек. «Мұның 
барлығы да жүйелі дәрілен беген нің сал-
дары. Ауыл шетінде дәрі шашып жүрген 
к�лікті к�ріп қалдық жақында. Оның әлі 
пайдасын к�рген жоқпыз. Сол баяғы жар-
тас. Демалсаң мұрныңа, с�йле сең аузыңа 
кіреді. Мал жайылымға түнде шығады. 
Күндіз қораға қамап отырамыз. Онда да 
қа натты жәндіктер  қораның ашық жер-
лерінен ішке кіріп кетеді.  Тауық балапан 
басуды қойды. Малды үйдің ішіне кіргізіп 
т�лдетіп жатырмыз. Тіпті, кейде шіркей 
үйдің ішін де басып қалады. Аллер гиясы 
бар адамдардың бет-аузы ісіп кетіп жа-
тыр», – деп шырылдайды ауыл тұрғыны. 
Кеше ғана туған бұзау қаумалаған қанатты 
жәндіктерге таланып  �ліп қалыпты. Шір-

кей дің талауына түскен құлындар да то-
сын нан келген тажалға шыдас бермей �ліп 
жатыр.

Бұл – Шеңгелдідегі 100 шақты түтіннің 
жанайқайы. Одан б�лек, Балтак�л, Ба йыр-
құм, К�ксарай, Арыс ауданының бірнеше 
ауылы да қосқанатты жәндік термен 
арпалысып, күн �ткізіп жатыр. Жасы мен 
кәрісіне дейін к�шеде торлы бас киім, 
үсті-басы тұмшаланған киіммен жүреді. 

Балтак�лдік шаруалар егіс алқабына 
бару үшін жәндіктері сәл саябырситын 
уақытты, яғни қас қарайғанын күтетінін 
айтты. 

 
Д�РІЛЕУГЕ 643 МЛН 

ТЕҢГЕ Б	ЛІНГЕН
Осыдан бір апта бұрын Түркістан 

облысының �ңірлік коммуникациялар 
қызметінде журналистерге брифинг 
�ткізген жауапты сала �кілдері шіркеймен 
күресте қыруар тірлік атқарылып жат-
қанын айтқан-ды. Облыстық энер гетика 
және тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылық басқармасы басшысының 
орынбасары Бақытжан Полатбеков �ңірде 
зиянкестерге қарсы дәрілеу, дезин-
фекциялау жұмыс тары на, яғни 4 аудан 
мен 2 қалада шіркей мен күреске бюджет-
тен 643 млн теңге б�лін генін жеткізді. 
Оның 40 млн теңгесі зерттеу жұмыстарына 

жұмсалса, қалғаны аумақты залалсыз-
дандыруға қажетті дәрі-дәрмек алуға, 
жұмысшылардың еңбек ақысын беруге 
бағытталған. Демек, дә рілеу шараларына 
600 млн теңге қаралған.  «К�ктем-жаз мез-
гілінде шыбын-шіркей және сол сияқты 
қос  қанатты қансорғыш жәндіктердің 
к�беюі салдарынан елді мекен тұрғын-
дарының күнделікті тұрмыс-тіршіліктеріне 
зиянын тигізіп, алаңдатып отырғанын 
білеміз. Осы ретте, облыс әкімінің 
тапсырмасына сәйкес, Сырдария �зені 
бойында орналас қан елдімекен аумақ-
тарында және Түркістан, Кентау, Арыс 
қалалары мен Шардара, Отырар, Сауран 
аудандарында дезинсекциялық жұмыстар 
қарқынды жүргізіліп жатыр. Дезин-
секциялық барьерлік �ңдеу алаңы    6 492 
га құрайды. Сондай-ақ, судың к�ле мі не 
байланысты Сырдария �зені био логия лық 
әдіспен де �ңделуде. Бұл жұмыс тарды са-
па лы орындау мақсатында аудан, қала 
әкім діктерімен бірлесіп, жұмысшы топ 
құрылды», – деген   Б. Полатбеков.

Ал зиянкестермен күресуге бірден-бір 
жауапты мекеме – Satti Tulik ЖШС дирек-
торының орынбасары Қайрат Ерменұлы  
шыбын-шіркей, масаға қатысты зерттеу 
жұмыстары күнделікті жүргізіліп отырға-
нын жеткізді. «�ңір бойынша 7 нүкте 
анық талды. Бұл жерде биологиялық пре-

параттар талапқа сай 2 рет қолданылды. 
Онда біз екі реттен биологиялық жұмыстар 
жүргіздік. *р шіркей 100-ден 200-ге дейін 
ұяшық тастайды. Бірінші реттік жұмыс-
тар дың барысында 80-85 пайыз ұяны жой-
дық. Ал 10-15 пайыз шіркей ауаға ұшып 
шығып кетті. Былтырға қарағанда саны 
4-5 есе к�п. Егер біз дер кезінде жұ мыс 
жүргізбегенде шіркейлер ошағы Түр кістан 
облысын басып қалар еді. Бұл жұмыс тарға 
70-тен астам техника, 90-нан астам 
жұмысшы жұмылдырылып отыр», – деп 
айды аспанға бір-ақ шығарды серіктестік 
директорының орынбасары. 

Серіктестік директоры орын басары-
ның айтуынша, мамандар шіркей ұяшық-
тарының 85 пайызын жойған. Сонда ауыл 
халқы ұяшықтардың 10-15 пайызынан 
шық  қан шіркеймен ғана алысып жүрген 
болып шығады. Жауаптылардың мұнымен 
шектелмей «Дер кезінде жұмыс жүргізіл-
мегенде қазір Түркістан облысын шіркей 
басып қалар еді» деп шіренуін қалай тү-
сінуге болады?! Бұл орайда шіркейге 
қатыс ты жауаптылар айтқан цифрмен 
нақты жағдайдың арасы жер мен к�ктей 
сияқты. 

ЖЕЛМЕН ЖАН САҚТАҒАН ЖҰРТ
Отырар ауданының әкімдігі Отырар 

ауданы мен Арыс қаласының шекаралық 

аумағында орналасқан «К�ксарай» су 
реттегіші шіркейдің таралу, яғни дернә-
сілдерінің жетілу ошағы болып отырғанын 
растайды. Отырар ауданы аумағындағы 
қанатты жәндіктерге қарсы гидрофаунаға 
зияны жоқ залалсыздандыру жұмыстары 
соңғы рет 2020 жылы «К�ксарай» су 
реттегішінің шлюздері арқылы Түркістан 
облысы әкімдігінің Энергетика, тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық бас-
қармасы тарапынан жүргізілген екен.  

Осы орайда 2020 жылы �ңірде қанатты 
жәндіктерге зерттеу жүргізіп, олармен 
күрес жүргізуде едәуір нәтиже к�рсеткен 
Алматы қаласындағы Зоология инсти-
тутының жетекші ғылыми қызметкері, 
биология ғылымдарының кандидаты 
Перизат Есенбекованы с�зге тартқан едік. 
Ғалым былтыр және биыл шіркейдің 
шектен тыс к�бейгені туралы естіп жатқа-
нын айтты. «Біз 2020 жылы Түркістан 
облы сында ғылыми жұмыстармен айна-
лыс тық. Қосқанатталырдың таралу оша-
ғын зерттеп, оның әрбір нүктесіне мән 
бе ріп, бірнеше даму сатысын күнделікті 
микроскоппен қарау арқылы анықтадық. 
Дернәсілдерді соңғы даму сатысына 
жетер-жетпес уақытында �лтіріп үлгеру 
керек. Соңғы даму сатысына жеткенде 
�лтіріп үлгере алмаса, ол ұшып кетсе 
пайдасы жоқ. Алайда біздің жұмыстың 
нәтижесіне  ешкім мән бермеді. Қаражат 
та т�леген жоқ. Ол кезде залалсыздандыру 
бойынша тендерді сайрамдық компания 
жеңіп алған», – дейді ғылыми қызметкер. 

Сала маманы биыл халықтың шулап 
жатқанына қарағанда дернәсілдер дер 
кезінде �лтірілмей қалып жатуы мүмкін 
екенін айтады. «*йтпесе, с�зсіз бір нәти-
жесі болуы керек қой. Қорытындысы неге 
к�рінбей жатыр? Мұны облыс әкім дігінің 
�зі тікелей бақыламаса болмайды», – дейді 
ғалым.

Ал біздің зиянкестермен күрес жүр гізу 
тапсырысын ұтып алған серіктестік 
басшылығы 85 пайызын жойдық деп айды 
аспанға бі р-ақ шығарды. Мұны  құр есеп 
үшін айтылған деуден басқа лажымыз жоқ. 
Себебі ауыл халқының дәл қазіргі жағдайы 
мәз емес.

Дәл бүгін оларды жел құтқарып тұр. 
«Бір кездері желден зәрезап болушы едік. 
Қазір жел тұрғанын тілейтін болдық. Жел 
болса шіркей де ұшып кетеді. Ауыл тұр-
ғын дарының барлығы к�шеге шығып, жел 
басылғанға дейін шаруаларын бітіруге 
асы ғады»,  – дейді шеңгелділік Хамит 
Адасқанов.

Жауаптылардың шіркейді қағаздағы 
есеппен жоюға тырысқан әрекетінің 
салдарынан жұрт желдің басылмауын 
тілейтіндей халге жеткен.  

Түркістан облысы 

ШЕҢГЕЛДІНІ ШІРКЕЙДЕН 
ҚҰР ҚАҒАЗ ҚҰТҚАРМАЙДЫ

Ел ішінде

Естеріңізге сала кетсек, сәуір айының алғашқы 
күн дері қатты боранның салдарынан Атбасар 
ауданындағы Ақан Құрманов, Қосбармақ, Қарак�л, 
Сергеевка, Алғабас сияқты бірнеше ауылда ондаған 
жыл қы мен сиыр суға батып арам �лген. Ал ауыл 
тұрғындары суға кеткен малдың саны жүзден асып 
жығылатынын айтады. *рі �лген малдың әлі күнге 
�зеннен шығарылмай жатқаны жұрттың шамына 
тиген. Себебі �лексе қалқып жүрген айдыннан жақын 
маңдағы ауылдың малы суы ішеді. Бұдан  түрлі ауру-
лардың таралу мүмкіндігін де ешкім жоққа шығара 
алмайды. 

–  Есіл �зенінде суға батқан малдың �лекселері 
толып жатыр. Теңкейіп-теңкейіп жатқан мал әлі күнге 
дейін суда жатыр. Қолқаны қабатын жағымсыз иісі 
қазір ауылдарды алып кетті. Бұл экологиялық 
жағдайдың ушығып, түрлі аурулардың таралуына 
себепші болуы әбден мүмкін ғой. Малдар да осы �зен 
суынан су ішеді. Аудан әкімдігі де, жергілікті полиция 
қызметкерлері де хабардар. Бірақ еш назар аудармай 
жатыр, – дейді Жақсы ауданы Қима ауылының тұр-
ғыны Рамазан Сейтжапаров. 

Біз алдымен мәселенің мән-жайын Атбасар 
ауданы әкімдігінен анықтамақ болдық. Аудан әкімдігі 
�зеннің маңындағы жердің әлі құрғамауынан 
техниканың малды шығаруға мүмкіндік болмағанын 
алға тартты. 

– Аталған мәселе жергілікті атқарушы органдар 
мен ауданның ветеринарлық қызметінің тікелей 
бақылауында. Алдағы күндері малдың �лекселері 
жойылмаған барлық учаскеде тиісті жұмыстар 
жүргізілмек. �йткені бүгінге дейін �зен маңындағы 
аумақ тұтастай батпақ болып жатқандықтан техниканы 
кіргізу мүмкін болмады. Техника суға батқан малды 
алып шығуға жете алмады. Қазір арнайы топтар 
құрылып, техникалар б�лінген. Бүгін-ертең малдың 
�лекселерін жою бойынша жұмыстар жүргізіледі, – 
дейді Атбасар ауданы әкімдігінің баспас�з хатшысы 
Михайл Майер. 

Ал �ңірдің Экология департаменті мен санитар-
лық-эпидемиологиялық қадағалау қызметі бұл 
жағдайдан мүлде хабарсыз болып шықты. Департамент 
басшылары аудандағы мұндай жағдайды бізден 
естігенін айтып, айды аспанға шығарды. 

– Бізге мұндай хабар түспеді. Дегенмен мал 
�лекселері ағын суда жатқан болса экологиялық 
жағдайға әсер ететіні анық. Бірақ аталған мәселені 
санитарлық- эпидемиологиялық қадағалау қызметінің 
мамандары қарап, судан сараптамалық талдау алып, 
тексеруі керек. Тиісті органдарға хабар береміз, – 
дейді Ақмола облыстық Экология департаментінің 
басшысы Қадырхан Бейсенбаев. 

*йтсе де, �ңірдің бас санитар дәрігері де бұл 
мәселе туралы еш естімеген болып шықты. 

– Мұндай оқиға туралы сізден естіп отырмын. 
*зірге ешқандай жұмыс жүргізілмегендіктен  нақты 
еш нәрсе  деп айта алмаймын. Аудандағы мамандарға 
судан тиісті талдау сынамаларын алуды тапсырамын. 
Апта соңына дейін нәтижесі шығуы тиіс. Малдың 
�лексесі суда жатқан болса расында да аса қауіпті 
аурулар туындауы әбден мүмкін. Тиісті шараларды 
жүргіземіз, – дейді Ақмола облысының бас санитар 
дәрігері Айнагүл Мусина. 

Мал �лексесі суда айлап жатуына алаңдаған 
тұрғындардың жанайқайы, әрине, орынды. Дегенмен 
әкімдіктен бастап құзырлы органдардың ешқайсысы 
мәселеге еш назар аудармаған. Түрлі қауіпті 
аурулардың пайда болып, мал �лекселері жатқан 
�зеннен су ішкен малдың арасында індет шығып 
кетпеуіне де ешкім кепілдік бере алмайды. Сайып 
келгенде, мәселенің туындауына  тиісті органдардың 
жауапкершілігінің жоқтығы мен сылбыр әрекеті 
себепші болғаны анық. Енді одан әрі жағдайды 
ушықтырмас үшін құзырлы органдар дереу әрекетке 
к�шкені ж�н.   

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ӨЗЕНДЕ ӨЛЕКСЕ 
ҚАЛҚЫП ЖҮР

Есіл �зеніні� Атбасар ауданы т�сында�ы бірнеше ауылды� т�р�ындары дабыл �а�ты. Сәуір 
айыны� басында су�а кеткен малды� �лекселері әлі к�нге �зеннен шы�арылма�ан екен. Атал�ан 
мәселе аудан әкімдігі мен бас�а да ��зырлы органдарды� назарынан тыс �ал�андай. &лексені� 
�ол�аны �абатын иісіне әбден т�ншы��ан к�пшілік б�дан экологиялы� жа�дай тіптен нашарлай 
т�сер деп ала�даулы.

ГАЗДАНДЫРУ ЖҰМЫСТАРЫ 
ҚАРҚЫН АЛДЫ

Серпін

Жалпы, облысқа қарасты 7 аудан мен елді 
мекендерді к�гілдір отынға қосу жұмыстары кезең-
кезеңімен жүргізіліп келеді. Ең алғаш Қызылорда 
қаласының жылу к�здерін және тұрғын үй секторын 
ілеспе газға к�ші ру жоспары іске асырылды. Содан 
бері 20 жылға жуық уақыт ішінде аймақты газ-
дандыру к�рсеткіші 70 пайызға жетті. 

Соңғы жылдары Арал ауданындағы Жақсы-
қылыш кенті, Шиелідегі Бай сын мен Қазалыдағы 
Ғани Мұратбаев ауылына табиғи газ тартылып, қала 
маңындағы Қарауылт�бе елді мекені к�гілдір 
отынның игілігін к�рді. 2021 жылы Шиелі ауданына 
қарасты Ш. Қодаманов пен Н.Бекежанов ауылдар-
ына газ тартылды. 

Ал былтыр 10 жоба түзіліп, оны іске асыру үшін 
қомақты қаржы қаралды. Оның ішінде Жаңақорған 
ауданындағы Бірлік пен Қыраш, Аралдағы Сексеуіл 
кенті, Қармақшыдағы Т�ретам мен Ақай ауылдары, 
Қазалы ауданына қарас ты Жалаңт�с Баһадүр, 
Басықара, Қ.Пірімов елді мекендері, Шиелідегі 
М.Шоқай ауылы маңынан газ тарату стансасын салу 
жоспарланған. Нәтижесінде, �ткен жылы 589 шақы-
рым газ құбыры тартылып, Қазалы ау данындағы 1 
қала мен 3 ауыл, Шиелі дегі 2 ауыл, Терең�зек 
кентіндегі кейбір к�шелер к�гілдір отынға қо сылды.

Биыл да қызылордалықтар үшін жа ғымды жаңа-
лықпен басталды. Жа ңа қорған ауданының Бірлік 
және Қыраш елді мекендері табиғи газға қосылды.

«�ткен жылы облыс аумағында жүргізілген жұ-
мыстар нәтижесінде 26 елді мекен, 583 мыңға жуық 
тұрғын табиғи газбен қамтылды. Биыл респуб-
ликалық бюджеттен 7,4 млрд теңге б�лініп, �ткен 
жылы басталған 7 жоба жалғасын тапты. Тағы  12 
жаңа жобаны іске асыруға кірістік. Оның ішінде 
Жаңақорған ауданының «Жайылма», «Шалқия», 
«Құттықожа», «Т�менарық», «Кейден» ауылдарын 
газдандыру жұмыстары басталады. Бұдан б�лек, 
�ткен жылы құны 3,4 млрд теңгені құрайтын Жаңа-
қорған  кентіндегі 10/0,4 кВ электржелілік жүйені 

жаң ғырту жұмыстары қолға алынған. Соның арқа-
сында кенттегі 70 шақырымға жуық электр желісі 
жаңарып, қосымша жаңадан 23 трансформатор 
орнатылады», – дейді облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев.

Ақүйік ауылдық округіндегі Бірлік ауылына газ 
құбырын Gas Energy Construction ЖШС жүргізді. 
Жоба республикалық және облыстық бюд жеттен 
қаржыландырылып, 440 тұрғын үй мен  5 әлеуметтік 
нысан газдан дырылды. Қыраш елді мекеніндегі 124 
тұрғын үй мен   6 әлеуметтік нысан к�гілдір отынға 
қосылды. 

Алдағы уақытта тағы да 5 ауылды газбен қамту 
жоспарланған.  

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Сыр ��ірінде  газдандыру ж�мыстары ойда�ыдай ж�ргізіліп жатыр. Б�л ба�ытта �ткен 
жылы 14 жобаны ж�зеге асыру�а 8,7 млрд те�ге б�лініп, 6 ауыл газ�а �осыл�ан. 
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БЕРЕРІ МОЛ КЕРУЕН

АЛАТАУДАН ЖЕТКЕН 
АСЫЛ ӨНЕР

Алматыда	ы М�хтар �уезов атын-
да	ы �аза� �лтты� драма театрын халы� 
б�рыннан бері «әкемтеатр» атап кеткен. 
Себебі б�л театр – �аза� �неріні� �ара 
ша�ыра	ы. Небір �нер майталмандары 
осы театрда е�бек жолын бастады. 
%асыр	а жуы� уа�ыт ішінде �ара ша�ы-
ра� �з т�	ырынан бір сәтке де т&скен 
емес. Б&гінде ордалы �нер орда сында 
�аза� �неріні� кіл мы�тылары �ызмет 
етіп ж&р. Сол әкемтеатр осы аптада 
Астана	а гастрольдік сапармен келді. 
Ж�мыс к&ні болса да, әр �ойылым сайын 
залда ине шаншар орын болмады. Б�л 
к�рерменні� Алатаудан жеткен асыл 
�нерге деген ы�ыласы емес пе? 

Көктем ҚАРҚЫН

Былтыр театр ғасырлық тарихы мен қазақ 
�неріндегі үлесі үшін ұлттық статусқа ие бол-
ды. 3 жылдан кейін жүз жылдық мерей тойын 
атап �теді. Осыған орай театр ұжымы елордаға 
гастрольдік сапарын бастап кетті. 

–  Гастрольдік сапарымызда кейін шыққан 
жаңа спектакльдерді к�рермен назарына ұсы-
н а м ы з .  Б і з  Ас т а н а ғ а  к е л і п  ж а т с а қ , 
Қ.Қуа  ныш  баев театры Алматыда �нер к�рсетіп 
жатыр. Мұндай �нер алмасудың болғаны 
дұрыс. (нер халықтікі. Ал халықтың алдында 
есеп беру – біздің міндетіміз. Бұрын гастроль 
кең ауқымда болып, еліміздің түкпір-түкпірін 
аралайтынбыз. Сондай да кездер болды. Қазір 
заман талабы осындай. Кішігірім апталық 
�ткізіп жатырмыз. Гастроліміз мұнымен тоқ-
тап қалмайды. Шығыс пен батыстағы аймақ-
тық театрлар жыл сайын М./уезов театрына 
келіп, �з �нерлерін к�рсетіп тұрады. Еліміздегі, 
шетелдегі театр �нерінің ағысын осындай 
гастрольдік сапарлар арқылы ғана біліп отыра 
аламыз. М./уезов театры – қара шаңырақ. 
1926 жылы Қызылордада ашылды. Қаллеки, 
Күләш, Құрманбек сияқты ұлы әртістеріміз 
қызметтерін осы театрдан баста ған. 1936 жылы 
осы шаңырақтан түлеп ұшқан әртістер опера 
театрын ашты. Сондықтан қазіргі �нер 
ордаларының барлығы М./уезов театрынан 
шыққан деп айтсақ қателеспейміз. Аға театр 
болғандықтан, біздің де жауапкер шілігіміз 
үлкен, – дейді М./уезов атындағы Қазақ ұлт-
тық драма театрының к�ркемдік жетекшісі, 

КСРО және Қазақстанның халық артисі, 
Мемлекеттік сыйлықтардың лауреаты Асанәлі 
/шімов. 

(нер ұжымы театр репертуарындағы 
шоқтығы биік спектакльдерін Қ.Қуанышбаев 
атындағы мемлекеттік академиялық қазақ 
музыкалық драма театрының сахнасында қала 
тұрғындары мен қонақтарына тарту етуде. 
Театр ұлы жазушының атын алып жүргеннен 
кейін қай аймаққа гастрольмен барса да, сахна 

шымылдығын сол кісінің шығармасымен ашу 
дәстүрге айналған. Бірінші күн Мұхтар /уе-
зов тің «Қараг�з» спектаклімен басталды. 
Екін ші күні к�рермендерге «Менің сүйікті 
періштем» комедиясы ұсынылды. Бұл – к�рер-
меннің ыстық ықыласына б�ленген, клас-
сикалық үлгідегі Бернард Шоудың әлемдік 
жауһар драматургиясын әдемі жеткізген 
туынды. Үшінші күні к�рерменнің сұранысына 
ие болған «Қара» драмасы к�рсетілді. Бұл – 
Абайдың 175 жылдығы қарсаңында қойылған 
ұлы ақынның қара с�здеріне негізделген 
спектакль. Театрдың үлкен-кішісі, барлық 
буын �кілі қатысқан ерекше қойылым. 

–  Бұл мерейтой қарсаңындағы М./уезов 
театрының мемлекеттік деңгейдегі алғашқы 

іссапары. Кез келген әртіс үшін халықтың 
ықыласынан артық қошемет жоқ. Елорда 
т�рінде к�рсетілген «Қараг�з» спектаклін 
халық ерекше ықыласпен қабылдады. Бүгінде 
елімізде 65 театр бар. Оның 55 театры мемле-
кет тік. 1926 жылы М./уезов театрының 
мерей тойына орай, қазақ ұлттық драма теа-
трын да ғылыми-рестав рация лық жұмыстар 
жүргізіледі. Қазір жоба лық-сметалық құжат-
тама әзірленіп жатыр. Ол шілде айында 

аяқталады. Бұл жұмыстардың барлығы ми-
нистрдің бақылауында, – дейді Мәдениет 
және спорт министрлігі Мәдениет комитеті 
т�рағасының орынбасары Данияр Алиев. 

Ал бүгін А.Володиннің «Қоштасқым кел-
мейді» драмасы қойылады. Қойылым қазіргі 
заманның �зекті мәселелерін арқау етеді. Жас-
тар арасындағы к�кейкесті мәселелер, отбасын 
құрудағы түйткілдер с�з етіледі. Бесінші күні  
Бертольт Брехтің «Пері қатын» драмасын 
ұсынады. Бұл әлемдік классиканың қазақ 
театрына келуінің ерекше к�рінісі. Басты 
р�лде Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері 
Данагүл Темірсұлтанова ойнайды. Мұны бы-
лай ша айтқанда, Бертольт Брех мектебінің 
қаза қи түрленуі деп айтуға болады. Алтыншы 
күні Астана к�рермендеріне «Қан мен тер. 
Ақ бала» трагедиясы ұсынылады. Бұл – соңғы 
жылдары к�рерменнің ғана емес, театр сын-
шы ларының ерекше талқысына түскен қойы-
лым. К�пшілік КСРО-ның Мемлекеттік 
сый лы ғын алған «Қан мен тер» трилогиясымен 
екеуін шатастырып жатады. Бұл жас режис-
сураның, бүгінгі театрдың заманауи тәсілдерін 
пайдаланып, сахналанған спектакль. Соңғы 
күні, яғни 7 мамырда Жеңіс күнінің қарсаңына 
Шерхан Мұртазаның «Ай мен Айша» драмасы 
сахналанады. 

–  Қазіргі заманның сипаты кешегіні ұмы-
тып, тезірек ертеңгі күнге алаңдап �мір сүру. 
Артқа шегініс жасасақ, бүкіл әлемнің пандемия 
құрсауынан шыққанын білеміз. Шыны керек, 
ол кезде театрлар үшін фестиваль �ткізу, гас-
трольге шығу мүмкін болмады. Соған байла-
ныс ты Астанаға М./уезов театрының келме-

геніне 5-6 жыл �тіпті. Осы аралықта сахна лан-
ған, к�рерменнің к�кейінде жүрген жаңа 
спек такльдерді әкеліп, астаналық зиялы 
қауымға к�рсетпекпіз. Бұл шешімімізді 
Мәдениет және спорт министрлігі қолдап, 
қаржылай қолдау к�рсетті. 70-ке жуық театр 
қызметкері келді. Оның 40-қа жуығы – актер. 
Сах на лық декорацияны 2 к�лікпен жеткіздік. 
Қазірдің �зінде спектакльдеріміздің билеттері 
толығымен �тіп кетті. Халық «Қоштасқым 
келмейді» спектаклін екінші рет сұрап жатыр. 
Мұның барлығы – к�рерменнің театр �неріне 
деген пейілінің белгісі, – дейді М./уезов 
атындағы Қазақ ұлттық драма театрының 
директоры Еркін Жуасбек. 

Оның айтуынша, қазір к�рерменнің 
театрға деген ықыласы артқан. /сіресе, мектеп 
оқушылары мен студенттер театрға жиі келеді. 
Театр �нері жастардың қалыптасуына тікелей 
әсер етеді. 

– М./уезов театры Астана қаласына 
7 спек такльмен келдік. Кезінде институт бітір-
ген кезде Қараг�зді ойнап едім. Осы жолы 
Мүр жанды ойнадым. Уақыттың �ткенін, шы-
нымды айтсам, �зім де байқамай қалып пын. 
Театр деген б�лек әлем. Театрда жұмыс істей-
тін әртістер к�рерменнің қошеметімен �седі. 
Спектакль монтаждалмай, �зінің болмысымен, 
�зінің қалпында к�рерменмен қауышады. 
Ұлттық театр болғандықтан, біздің шетелге 
гас трольге ұялмай алып шығатындай қойы-
лым дарымыз да бар, – дейді Данагүл Темір-
сұлтанова. 

Ал қыркүйек айында театр күрделі ж�н-
деуге жабылады. Егер бәрі жоспарға сай болса, 
театр ұжымы республика бойынша тур жа-
сауды ойлап отыр. 

– Екі жылда еліміздің барлық �ңірін ара-
лап шығамыз. Сондай-ақ екі жылда шетелдің 
6 қаласына баруды ойлап отырмыз. (з ғимара-
тымызда жұмыс істемегендіктен, уақытша 
гастрольдік театр болайық деп тұрмыз. Алма-
тыдағы әріптес театрларымызға да осындай 
ж�н деу жұмыстары жүргізілген кезде біз �з 
ғимаратымызды бергенбіз. Енді М./уезов 
театрына ж�ндеу жасалған тұста біз сол теа-
трлардың ғимаратында �нер к�рсете тұрамыз, 
– дейді Еркін Жуасбек. 

Айта кету керек, әкемтеатрдың Астанадағы 
гастрольдік сапары 7 мамырға дейін жалғасады. 

�нер ұжымы театр 
репертуарын дағы шоқтығы 

биік спектакльдерін Қ.Қуанышбаев 
атындағы мемлекеттік 

академиялық қазақ музыкалық 
драма театрының сахнасында 

қала тұрғындары мен 
қонақтарына тарту етуде. 

Мамыр айыны� басында 
�ара	анды облысы әкіміні� 
�олдауымен �ара	андыдан 
Buketov Runners ультрамара-
фоны және «Рухани KZ» руха-
ни-а	арту керуені басталды. 
Олар белгілі тарихи т�л	алар 
мен о�и	алар	а арнал	ан.

«Ақтабан шұбырынды, Алқак�л 
сұлама» тарихи оқиғасының 300 
жыл дығына және Бұқар жырау 
Қалқаманұлының 355 жылдығына 
орай эстафеталық ультрамарафон 
2 мамырда Қарағанды универси-
тетінің алаңынан басталды. Оның 
жалпы ұзындығы 1 300 шақырымды 
құрайды.

Қарағанды облысы әкімдігі  
Ішкі саясат басқармасының бас-
шысы Нұрлан Бикенов, Е.Б�кетов 
атындағы Қарағанды универси-
тетінің басқарма т�рағасы – ректор 
Нұр лан Дулатбеков,  рухани-та-
ным дық сапармен жолға шыққан-
дарға ізгі тілек жолдап, сәтті сапар 
тіледі.

Таң ата Б�кетов университетінің 
«Жастар» алаңынан эстафеталық 
уль рамарафон желаяқтары «Қара-
ғанды-Түркістан» бағытындағы 
1 300 шақырымдық жүгіруді бастап 
кетті.

 Buketov runners желаяқтар то-
бында 40 шақты адам бар. Айтулы 
ультрамарафонға �зге де жоғары 
оқу орындарының оқытушылары 
мен жүгіру мәдениетін насихаттап 
жүрген белгілі тұлғалар шақы-
рылды. 

Супермарафон Қарағанды, 
Ұлы тау, Қызылорда және Түркістан 
облыстарын қамтиды. Жарысқа 
ЖОО оқытушылары мен студент-
тері, арнайы шақырылған ультра-
мара  фоншылар қатысады. 

– 21 шақырым жүгіріп,  эста-
фетаны бастап беремін. Бұқаралық 
спортты дамыту мақсатында ұйым-
дастырылып жатқан шараны қол-
дау үшін Алматыдан арнайы кел-
дім. (зім білім алған университеттің 

осындай игі шараны ұйымдастырып 
жатқаны қуантады. Жалпы, жүгіру 
деген к�п адам түсінетіндей тек 
іс-әрекет, қимылмен шектеліп 
қалмайды.  Бұның философиясы 
бар. Бұл – жігер, бұл – тәртіп, бұл 
– жеңіс, бұл – саламатты �мір 
салты. Наурыз айының басында 
Токиода марафонға қатыстым. 
Қыркүйек айында Берлин мара-
фонында бағымды сынап к�ру 
жос парда бар, – дейді Е. Б�кетов 
атындағы Қарағанды универ-
ситетінің түлегі, желаяқ  Еренғайып 
Қуатайұлы.

Жарыс кезінде тарихи және 
мәдени к�рікті жерлерге бару жос-
парланған. Тарихи-танымдық 
мара фон Түркістандағы Қ.Ясауи 
атындағы халықаралық қазақ-түрік 
университетінің аллеясында аяқ-
талады.

Бұқар жыраудың мерейтойы 
мен Мәшһүр Жүсіп К�пеевтің 165 
жылдығына орай «Рухани KZ» 
жас тар рухани-ағарту керуені жол-
ға шығады.

– Білім беру керуеніне 180 адам 
қатысады. Бұл тек Қарағанды уни-
верситеті емес, Еуразия универ-
ситеті мен Сәтбаев атындағы уни-
верситеттің белсенді студенттері 
мен оқытушылары. Тарихшы ға-
лымдар біздің жеріміз туралы қы-
зық ты деректерді жастарға айтып 
беремін, – деді Е.Б�кетов атындағы 
Қарағанды университетінің әлеу-
меттік-мәдени даму ж�ніндегі 
про ректоры Мейіржан Сыздықов.

Керуенге қатысушылардың  бір 
б�лігі Ұлытау облысына, енді бір 
то бы Павлодар облысының Баян-
ауыл ауданына, қалғандары Ақ-
тоғай ауданы мен Балқаш қаласына 
барады. Жол бойында керуен тарих 
және мәдениет ескерткіштеріне 
тоқтайды. Соңғы нүкте Жошы хан 
кесенесі болады.  Кесенеде ғылыми 
конференция �тпек. 

/дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Еліміздегі есту �абілетінен 
айырыл	ан адамдардан ��-
рал 	ан жал	ыз театр – Sensi-
tive �жымыны� бишілері Ду-
байда �ткен хореографиялы� 
�нер фестивалінде Гран-при 
алды. 

Петропавлдағы «Есту қабілеті 
бұзылған балаларға арналған 
облыстық арнайы (түзету) мектеп-
интернатының базасында құрыл-
ған бұл театр бишілері бірнеше 
но минация бойынша жеңіске 
байқауда жетті. Атап айтқанда, 
«Соло» (Даниал Кангожин) және 
«Дуэт» (Евгений Кузьмин және 
Екатерина Воропаева) санаттарын-
да үздік атанды. Ал мектеп-
интернат тәрбиеленушілерінің аға 
құрамы «Вена вальсі» және «Сам-
ба» хореографиялық қойылым-
дары мен бірінші орын иеленді. 
Сондай-ақ Sensitive театры қазылар 
алқасының да арнайы сыйлығына 
ие болды.

Жеңімпаздарды Мәдениет 
және спорт министрі Асхат Оралов 
құттықтады.

«Мен театрдың шығармашылық 
ұжымын және Солтүстік Қазақстан 
облыстық арнайы мектеп-интер-
наты ның түлектерін толайым та-
быс тарымен құттықтаймын. Бұл 
– отандық инклюзивті театр мен 
Қазақстанның театр �нері үшін 
үлкен жетістік. Сонымен қатар бұл 
– біздің ерекше қажеттіліктері бар 
отандастарымызды шабыттан-
дыра тын тамаша нәтиже. Бұл – 
қан дай жағдай болсын, шығарма-
шылық әлеуетіңізді жүзеге асыруға 
болатынының айқын дәлелі. Теа-
трға болашақ байқауларда шығар-
ма шылық табыс пен жарқын же-
ңіс тер тілеймін!», – деді  министр.

Айта кетейік, ерекше театрдың 
талантты қыз-жігіттерін хореограф 
Ольга Ростовщикова жаттық-
тырады. Ол осы шығармашылық 
ұжымның негізін 17 жыл бұрын 
қалаған.

Би ансамблі 2011 жылдан 
бастап байқауларда �нер к�рсетіп 
келеді. Бүгінге дейін олар АҚШ, 
Болгария, Италия, Испания, БА/ 
секілді елдердегі жарыстардан ол-
жалы оралған.

Ботаг)з МАРАТҚЫЗЫ

SENSITIVE 
СЕНІМДІ АҚТАДЫ
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